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Raadsleden reageren ontsteld Inhoud
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Gezondheidswetenschappen 
houdt miljoenen over

Overdreven voorzichtigheid bij de werving van nieuwe 
medewerkers, een slechte communicatie met de financieel- 
economische dienst (FED) en onvoldoende bestuurlijk toezicht op 
het uitvoeren van het beleid: dat zijn volgens het bestuur van de 
faculteit gezondheidswetenschappen de belangrijkste oorzaken van 
de chaotische staat waarin het huishoudboekje aan het einde van dit 
jaar zal verkeren. Van de begrote personele lasten van vijftien 
miljoen zal op 31 december 1990 ruim drie miljoen niet uitgegeven 
zijn. Anderszijds wordt de begroting op de post ‘overige lasten’ 
overschreden: eind september was het hele bedrag van vier miljoen 
al besteed. Geschat wordt dat er nog zes tot acht ton nodig is.

PAGINA 3

Voortgangstoets afgeschaft

'Niet-realisatie' heet het voor personeelslasten te weinig uitgege
ven bedrag. De faculteitsraad reageerde afgelopen dinsdag ver
bijsterd op de gegevens die het bestuur aan de raad voorlegde. 
Enerzijds vanwege de voortdurende onderbezetting van mede- 
werkersplaatsen, anderzijds omdat bij college van bestuur en 
andere faculteiten de indruk kan ontstaan dat gezondheidswe
tenschappen het geld niet nodig heeft. Dat zou bezuinigings
maatregelen kunnen uitlokken.
"Een schokkend stuk," aldus studentraadslid Lieke Huybregts 
tijdens de vergadering, "kan het bestuur dit verklaren?" 
Voorzitter van het faculteitsbestuur, decaan Louis Boon stak de 
hand diep in eigen boezem: "We hebben fouten gemaakt, ab
soluut. Er is te weinig aan budgetrapportage gedaan binnen het 
bestuur en te weinig gelet op de uitvoering van het voorgestelde 
beleid."
Maar de verre van vlekkeloze samenwerking met de FED wilde 
Boon niet ongenoemd laten. Een bedrag van 345 duizend gulden 
dat eind 1989 aan apparatuur was besteed, wilde de faculteit 
liever afgeboekt zien van de post personeelslasten. Dat werd 
echter slechts mondeling medegedeeld en het bericht verdronk in 
de bureaucratie.
Tot slot maakte decaan Boon melding van de 'bedrijfscultuur' die 
na het tekort van enkele jaren geleden de faculteit is gaan 
overheersen: voorzichtig aan met het geld. Maar juist in de 
afgelopen jaren namen de studentaantallen en dus de middelen

CDA en PvdA niet 
tegen lagere beurs
De Partij van de Arbeid zegt niet op voorhand al 'nee' tegen een 
verlaging van de studiebeurzen, als onderdeel van een totaal 
pakket bezuinigingen dat het kabinet eind dit jaar wil voorstellen. 
De suggestie dat de beurzen wellicht verlaagd moeten worden. 
Werd kort geleden gedaan door CDA-fractieleider Brinkman tij
dens het congres bij het tienjarig bestaan van zijn partij. Brinkman: 
'De koopkracht van ieder wordt de komende maanden door het 
kabinet nog gegarandeerd en u weet dat de heer Lubbers noch de 
heer Kok voor Sinterklaas willen spelen. We hebben het dus met 
elkaar vooral zelf in de hand hoeveel we na Kerst overhouden. 
Daar moeten we niet schijnheilig over doen.'
Het CDA is volgens de fractieleider bereid om mee te denken over 
noodzakelijke verbeteringen aan het beroepsonderwijs, 'ook al 
rnoeten we er dan tegelijk bij vertellen dat misschien sommige 
studiebeurzen wat verder achteruit zullen gaan'. Wat Brinkman 
betreft dus 'geen cadeautjes met Sinterklaas of met Kerst en dan 
in januari een rode bankrekening.'
Volgens de PvdA'er Vermeend, fractiewoordvoerder voor de 
studiefinanciering, is de opmerking van Brinkman over een mo
gelijke verlaging van de beurzen voor diens eigen rekening. Maar, 
iegt Vermeend, 'wat ons betreft staat alles ter discussie'. De PvdA 
?al het pakket dat het kabinet binnenkort presenteert 'op zijn 
®igen merites beoordelen'. De PvdA'er: 'Wij sluiten niets uit.' 

enorm toe. Men had dus wel degelijk de mogelijkheid om meer 
mensen aan te nemen.
"Dat het niet gebeurd is, is nadelig voor iedereen," zegt raadslid 
Geja Hageman. "De onderwijsbelasting nam enorm toe terwijl er 
her en der tijdelijke contracten afliepen die niet werden verlengd. 
Wie weet vallen de studentaantallen volgend jaar wel tegen; zo 
was de stemming ongeveer."
Het ernstigs is de situatie met betrekking tot de AIO'S en de 
leerstoelen. Van de 38 AlO-plaatsen die begroot zijn, zijn er op dit 
moment slechts 21 bezet. Wat betreft de hoogleraren zijn er vier 
vacatures waar blijkbaar niemand voor gevonden kan worden. 
Het één heeft zeker met het ander te maken, volgens het facul
teitsbestuur. Zonder kroondocenten hebben de (hoofd)docenten 
minder tijd beschikbaar om een AIO te begeleiden, dus worden er 
minder AIO's aangesteld.
Maar het zal beter gaan in de toekomst, belooft Boon. Vanaf 
volgend jaar vindt er elke drie maanden een budgetrapportage 
plaats in het bestuur, terwijl de raad een halfjaarlijkse controle zal 
kunnen uitvoeren. Daarnaast zal er per 1 januari 1991 op het 
bureau van de FED een nieuwe medewerker zijn, speciaal voor de 
FdGW. Dat moet de communicatie ten goede komen, meent Boon. 
Opgelucht toonden sommige raadsleden zich over het eindre
sultaat van dit begrotingsjaar: "Gelukkig kunnen we het een met 
het ander compenseren."

Geert Dekker

Teikyo wil nauwe 
samenwerking met RL
Maastrichtse studenten moeten op ruime schaal de gelegenheid 
krijgen om gebruik te maken van de faciliteiten die de Teikyo- 
vestiging in Maastricht gaat bieden. Daarvoor pleit de directeur 
van Teikyo Europe, Lambert van Beers. Hij ziet het openstellen van 
de faciliteiten als een mogelijke tegenprestatie voor de diensten 
die de RL aan Teikyo gaat leveren met ingang van het volgende 
studiejaar, wanneer de eerste honderd Amerikaanse studenten 
hun opwachting maken.
Ook de voorzitter van de Raad van Bestuur van het Academisch 
Ziekenhuis Maastricht,dr. J. Carpay, heeft deze week bij terugkeer 
uit Japan verklaard dat hij voorstander is van een zo nauw 
mogelijke samenwerking tussen het AZM, Teikyo en de Rijksuni
versiteit Limburg. Het ziekenhuis denkt aan het oprichten van een 
joint venture met Teikyo voor de exploitatie van het medisch- 
preventief centrum, dat samen met andere voorzieningen in de 
Annadal-gebouwen moet komen. Volgens Carpay zou de uni- 
versiteit ook aan een dergëlijke constructie moeten denken als de 
samenwerking vorm gegeven moet worden.
Carpay is samen met prof. J. Greep naar Japan geweest om verder 
overleg te voeren over de samenwerking tussen de drie partners. 
Het tweede doel van de reis was Teikyo University te bezoeken. 
Carpay zegt een bijzonder positieve indruk aan de Japanse uni- 
versiteit te hebben overgehouden, (zie ook pagina 5)

Het onderwijsprogramma van het propaedeuse economie 
wordt met ingang van volgend studiejaar drastisch omgegooid. 
De voortgangstoets wordt vervangen door een 'overall-toets', 

er komen meer 'overzichtscolleges' en minder maar wel langere 
blokken. In totaal zal het aantal lesuren ongeveer verdubbelen.

PAGINA 5

Rockefeller

Ook al heeft professor Okinaga geen politieke bemoeienis, we 
kunnen hem toch vergelijken met zijn illustere Amerikaanse 
voorbeeld Rockefeller. Die was immers ook puissant rijk en 

gebruikte zijn geld vaak voor goede doelen. Waarom Okinaga 
zijn vele geld uitgerekend in Maastricht komt uitgeven 

verklaart zijn Nederlandse rechterhand, Lambert van Beers.

PAGINA 7

Loon naar werken

Volgend jaar krijgen alle RL -medewerkers nog hun jaarlijkse 
periodiek, maar daarna is het afgelopen met de automatische 
salarisverhoging. In 1992 worden er functioneringsgesprekken 
ingevoerd in heel de instelling, en die worden gekoppeld aan 

een systeem van gedifferentieerde beloningen. Wie bij 
voortduring onder de maat presteert, dreigt z'n periodiek mis 

te lopen. Voor bijzondere prestaties komen gratificaties 
beschikbaar. Leo Leunissen, hoofd Personeel & Organisatie, legt 

uit wat precies de bedoeling is van 'bewust belonen".

PAGINA 9

Zaad
Was dat even schrikken in de aula! In het bijzijn van onze 
dames liet professor Evers zich laatdunkend uit over onze 

zaadproductie! De volgende dag stond het in alle kranten te 
lezen, maar nu legt Evers uit dat wij niet hoeven te 

generaliseren. Oef!

PAGINA 16

Te excentrisch

De Maastrichtse Academie voor Bouwkunst - een van de zes 
parttime-opleidingen tot architect die ons land telt - heeft een 

uitstekende reputatie. Toch moet de zaak sluiten, vindt een 
belangrijke adviescommissie. Maastricht mag dan wel het 
centrum van Europa zijn, de ligging op het Nederlandse 

grondgebied wordt te excentrisch geacht voor een goede 
toegankelijkheid. Leerlingen en directeuren treuren, maar 

leggen het hoofd niet in de schoot.

Jos Dohmen/HOP Jacques Herraets
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Iedere letter, leesteken of spatie is één hokje

Paarltjes
•Alle films ƒ.5,- Moviebox gratis bij 3 films! 15x 
gehuurd: 1 film gratis. Euro Video, Scharnerweg 
67, Maastricht.

•Voor kleine en grote kamerverhuizingen bellen 
naar: kamerverhuisservice Laenen: 04409-2324. 
Kosten ƒ.62,50 voor Maastricht e.o.

•Sociëteit Xaviera, de ideale ruimte voor borrels en 
feesten, tel. 217373, Arjan.

•DIENSTPLICHTIG? Als de nood hoog is en niemand 
meer raad weet is er altijd nog het Haags Juridisch 
Adviesbureau voor hulp bij het verwerven van 
uitstel/afstel, 070-3479567/3851466.

•Al op de hoogte van het STUDIUM GENERALE 
PROGRAMMA? Zie bulletin Observant.

•Zelfstandig wonen te Veldwezelt? ƒ .330 & ƒ .385 
p.m. exd. Tel 011-715476, 016-477363, liefst 's 
avonds.

•Tekst Service Born verzorgt al uw typewerk. Wij 
bieden kwaliteit (laser-printer) en veel lay-out 
mogelijkheden. Bel 04498-58495.

•50 representatieve visitekaartjes ƒ.20,- Tel. 
613196.

•Vrijst. woonhuis: hal, living + open keuken, 3 sik., 
witte luxe badk., zolder, gar. + tuin. Vr.pr.
ƒ .248.000 KK Tel 04409-1866.

•Nieuw in de universitaire wereld: salonorkest 
Folâtre, uw eerste keus in het opluisteren van 
feestelijkheden. Inl. 043-214509.

•De nevel zal weldra optrekken, de zonnestralen 
uw edel hoofd belichten, witte ridder.

•Oprichtingsfeest groen linkse jongeren Limburg:29

Gepromoveerde vrouwen 
verzameld in wegwijzer

Van de dertienhonderd vrouwen die 
tussen 1980 en 1990 aan de Neder

landse universiteiten zijn gepromoveerd, 
deden dat er maar twintig aan de RL. 
Nog geen twee procent dus, zo blijkt uit 
een onlangs verschenen catalogus van de 
STEO (Stimuleringsgroep Emancipatie-On- 
derzoek). In deze catalogus somt de STEO 
per universiteit en vakgebied op welke 
vrouwen in de afgelopen tien jaar zijn 
gepromoveerd en hoe de titel van hun 
dissertatie luidt.
Het boekje is vooral bedoeld als wegwijzer 
voor iedereen die vrouwen zoekt voor 
hogere functies, commissies of besturen. 
Uit het overzicht blijkt dat het aantal ge- 
proveerde vrouwen nog ver achterblijft bij 
de hoeveelheid mannen die in dezelfde 
periode is gepromoveerd: twaalfduizend. 
Dit ondanks het feit dat het aantal afgestu
deerde vrouwen en mannen steeds meer 
naar elkaar toe groeit. Opmerkelijk is het 
gegeven dat bij de drie technische univer
siteiten (Delft, Twente, Eindhoven) rela
tief de meeste vrouwen promoveren. Het 
percentage vrouwelijke afgestudeerden 
valt daar vrijwel samen met het aantal 
vrouwelijke promovendi. Ook in de 'harde' 
studie-sectoren 'economie' en 'natuur en 
techniek' promoveren verhoudingsgewijs 
veel vrouwen.
Dit Wijst er volgens de STEO op dat "vrou
wen die erin slagen een studie af te ronden 
terwijl zij tijdens hun studiejaren één van 
de weinige vrouwen binnen een grote 
meerderheid van mannen zijn geweest, 
met alle barrières van dien, sterker gemo

Paarltjes vóór dinsdagmiddag 16.00 uur via bovenstaand rooster inleveren bij de redactie. 
Bouillonstraat 3. Alle Paarltjes moeten betaald worden. Voor langere teksten geldt het normale 
millimetertarief.

nov "Sociëteit Xaviera" Rechtstraat 94 Maastricht.
Live: Rockformatie Icyred.

•Th ivm stage ruime kamer+dakterras ƒ.390,- incl. 
in Mst. vanaf: 1/2/91-1/7/91 ev. t/m aug. alleen 
meisjes, tel:043-478521.

•Bedrijfseconome met baan z.s.m. woonruimte in 
A'dam C/Z/W evt. kamerruil Trudi:043-210837.

•Ben je 't steppen moe? Het geestelijk 
motorvoertuig: SV, MCMXC.

Mercurius presenteert: Gala 1990 in 'Chateau 
Neercanne'. Kaarten vanaf 26 nov. verkrijgbaar van 
11.30-13.30 voor de mensa.

•Je enige leerdoel is SV MCMXC!

•Wordt lid van Mercurius!

•MCMXC, het jaar der waarheid. S.V. MCMXC.

•CAMP AMERICA 9-10 Weken werken in USA 
zomerkamp en max. 10 weken reizen. Info.: Travel 
Active Programmes Postbus 107 5800 AC Venray 
Tel:04780-88074.

•Printer HP-Quietlet Plus, 2e hand prijs: ƒ. 499,- te 
koop bij R. Schwan T.888115.

•Te koop: grote werkende koelkast.50 guld. 
t.:257895.

•Wij zoeken nog steeds een enthousiaste bassist 
aangeboden gezellige pop(?) groep enige ervaring 
noodzakelijk bel snel Judith (212032) Scheltus 
(210834).

•Kleuren TV's p st. ƒ.125 Bel 254304 Arno of 
212756 Mare.

tiveerd zijn om door te gaan en te gaan 
promoveren."
De cijfers maken verder duidelijk dat het 
percentage gepromoveerde vrouwen in de 
tweede helft van de jaren tachtig licht is 
gestegen. Die stijging moet vooral toege
schreven worden aan het aantal vrouwelij
ke assistenten-in-opleiding (AIO's). Dit 
heeft ook een negatieve zijde, constateert 
de STEO: "het salaris van een AIO aan de 
universiteit is veel lager dan elk ander 
salaris dat men als ingenieur, meester of 
doctorandus kan verdienen. Steeds min
der (mannelijke) afgestudeerden kiezen 
daarom voor het AlO-schap; misschien dat 
daarom de kansen voor de vrouwelijke 
afgestudeerden zijn vergroot?" 
Maastricht hoort in het overzicht thuis bij 
de groep van zes universiteiten, waar rela
tief de minste vrouwen promoveren. De 
studie-sector 'gedrag en maatschappij' 
heeft aan de RL vier promovenda opgele
verd; de overige zestien komen allen uit de 
sector 'gezondheid'. De economische fa
culteit in Maastricht heeft nog geen enke
le vrouwelijke doctor afgeleverd. Bij de 
juristen hebben de laatste maanden twee 
vrouwen hun proefschrift met succes ver
dedigd, maar toen was de catalogus van de 
STEO al naar de drukker. Ongeveer een 
jaar geleden is de eerste medewerkster 
van de Maastrichtse juridische, faculteit 
gepromoveerd, maar zij week voor die 
gelegenheid uit naar de universiteit van 
Groningen.

Emely Nobis

Prijs

1,50

3,00

5,00

7,50

10,00

12,50

•Te huurhuis kleinste type Belfort gestoffeerd ev, 
gemeub. 3 slaapk + badk + ligbad, grote garage en 
grote tuin, prijs ƒ.11150,- per maand exd 
tel:470624.

•En ik was altijd zo gewild... Wil de anonieme 
inzender zich melden bij de redactie van Observant.

•Verontruste Plateaubewoners (Margraten) gaan 
acties voorbereiden tégen de beslissing van GS. 
Help ons: bel 043-212768.

•T.K. slaapbankje, 1 jaar oud, af en toe gebruikt, 
was 299,- nu 135,- Bel 479107.

•AIESEC zoekt tijdelijk gemeub. kamer vanaf 
januari tel:888867 Tsk0086.

•Voor mnd jan/feb te huur mooi app. in centr.
Maastr. Tel:043-256674 na 1800h.

•Afrika zoekt leden I Wordt óók lid van deze 
nieuwe Werkgroep Afrika v/h SIB Bel:618387 of 
623083.

•Te koop, damesfiets, met versn. ƒ.175. Dames-en 
herenfiets zonder versn. ƒ.145,- als nieuw 043- 
611315.

•Als je nog twijfelt, moet je reageren want de bus 
zit bijna vol. Studentenskireis 4-13 jan ƒ.530: 7d 
skipas, bus, eten.app. Infofrank 476241 Wichert 
217606.

•AIESEC zoekt gemotiveerde 2e en 3e 
jaarsstudenten voor het komende bestuursjaar. 
Info-broch. op K.0086 tijdens kantooruren.

•S E. BANALITAS organiseert op do. 13 dec. 
wederom het NACHTSQUASHTOERNOOI. 
Inschrijvingen bel Jeroen 216803 of Pierre 252140. 
La sportivité c'est nous!

STUDIEBEGELEIDINGPROP.RECHTEN.
Ervar. .repetit, geeft ma en do av. te 

M'tricht aan bep. groep gericht 
begeleiding met oog op 
BLOKTOETS OVERHEID 

in december. Zes bijeenkomstenvan 3 
uur à ƒ20,- per uur.Aanvang 3 dec. 

Inl. en aanm. tel. 04407-2540.

Bouillonstraat 12 
6211 LH Maastricht 
tel. 043-887015 
fax 043-257312

De Academische Boekhandel Maastricht is speciaal 
afgestemd op de wensen van academici. Naast de 

verplichte en aanbevolen titels voor studenten in de 
disciplines Rechten, Economie, Geneeskunde en 

Gezondheidwetenschappen, is er een uitgebreide voorraad 
recent verschenen vakliteratuur op deze gebieden.
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•Was jij donderdag 15 nov. ook in den zevende 
hiemel? Alfa.

•Kamer 13m2 in een klein studentenhuis te huur 
per 1 jan. voor een meisje ouder dan 21 jaar. Prijs 
ƒ.394 incl. Planetenhof 043-473191.

•Gevr. skipak/skibroek jongensmt. 176 kleine mt. 
herenskipak/skibroek tel.04409-3641 of 887106.

•LU5S-DROPPING 13 DEC geheel verzorgd ƒ.5,- pp 
(f7,50 zonder sportkaart) inschrijving T2.30-13.30 
LUSSK.

•Sonja 3be: zin in dineren, praten+ film? Raoul 
255316.

•TK KOELKAST ƒ.100 257099.

•T.K. AMIGA 500 ƒ.500,- tel 04490-73097 na 
18.00.

•Te huur gevr.: zelfstandige woonruimte in 
omgeving M'tricht, voor 1 pers. Rustige ligging! 
043-888155.

•Een weekje middelbare scholieren helpen met 
schoolwerk. Lijkt je dat wat? VERENIGING 
ANDERWIJS organiseert bijspijkerkampen in de 
Kerstvakantie. Geef je op als leiding:030-521239.

•Te koop. Ford Taunus 1980 veel nieuwe 
onderdelen vr. prijs ƒ.1200 tel: 620750

Informatie- en 
opinieblad van de 
Rijksuniversiteit 
Limburg 
Uitgave van de 
Stichting Maffius 
Verschijnt wekelijks.

Redactieadres 
Bouillonstraat 3 
(kamer 0.006) 
Postbus 616 
6200 MD Maastricht 
telefoon 043-887174, 
887125, 887128 
Fax: 043-252195
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stichting ■ studenten-huisvesting maastricht

•Te huur: 2 kamertjes (samen ca. 16m2) prijs ƒ.355 
incl. alleen voor meisjes per 1 dec. te huur.
Adelbert van Scharnlaan.

•2 kleine kamertjes (samen ca. 15m2) prijs ƒ.367 
incl. per 1 dec. te huur. St. Jacobstraat.

•Tijdelijk te huur: 1 kamer van ca. 14m2 v.a. 1 Jan 
'91 t/m juli '91 prijs ƒ.375,-St.Nicolaasstraat.

TEL 887100

Tweeëneenhalf- 
duizend 
sportkaarten

Tweedejaars studente economie
Marina Windemu Iler heeft geschiede

nis geschreven. Afgelopen woensdagmid
dag was zij student nummer 2.500 die een 
sportkaart wilde kopen bij de LV&S (Li
chamelijke vorming en sport). Het geld (f 
75,-) kon ze in haar portemonnee houden, 
want om het heuglijke feit te vieren kreeg 
ze de kaart gratis. Nog nooit eerder waren 
er bij de LV&S omstreeks dit tijdstip al zo 
veel sportkaarten de deur uitgegaan, zo
dat nu de hoop groeit dat dit academisch 
jaar wellicht zelfs een nieuwe mijlpaal van 
dertigduizend verkochte exemplaren 
wordt bereikt. Van alle kaarten gaat acht à 
tien procent naar universitaire medewer
kers, de rest komt terecht bij studenten. 
Bijna de helft van alle studenten genees
kunde en gezondheidswetenschappen 
koopt een sportkaart. Bij de economen 
gaat het om ongeveer dertig procent, de 
juristen blijven achter met nog geen 
twintig procent. (E.N.)

Stichtingsbestuur 
Wim Hermens 
(voorzitter) 
Jan van der Made 
(penningmeester) 
Ton Hameleers 
Ad van Iterson 
Geertjan Tangelder

Redactie 
Jacques Herraets 
Wammes Bos 
Emely Nobis

Redactie-assistente 
Marlies In de Braekt

Aan dit nummer 
werkten verder mee: 
Geert Dekker, Fred 
Akkema, José 
Mathijssen, Franco 
Gori (foto's)

Basis lay-out 
Geert Setola 
Petra Rutten

Geopend: 
ma. t/m vr.
9.00-18.00

ACADEMISCHE
BOEKHANDEL

MAASTRICHT

za.
10.00-17.00

Druk 
Eldee Offset Heerlen

Mededelingen 
Voor het inleveren 
van medelingen zie 
aanhef op 
mededelingepagina

Advertenties 
Marlies In de Braekt 
Tarieven op 
aanvraag 
verkrijgbaar 
(Voor Paarltjes zie 
pagina 2)

Abonnementen 
Leden van de 
universitaire 
gemeenschap 
ontvangen het blad 
gratis. 
Afgestudeerden en 
andere 
belangstellenden 
kunnen zich 
abonneren voor 
ƒ 36,- per jaar.

HOP
Samen met negen 
andere 
universiteitsbladen is 
Observant 
aangesloten bij het 
Hoger Onderwijs 
Persbureau.
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Studieduur wordt korter en VGT verdwijnt Oprechte 
onoprechtheid

Eerste jaar economie wordt 
drastisch omgegooid

Het onderwijsprogramma van het het propaedeuse-jaar economie 
wordt met ingang van volgend jaar drastisch gewijzigd. De voor het 
PGO-systeem kenmerkende Voorgangstoets (VGT) verdwijnt en het 
aantal blokken neemt af van zes naar vier. De blokken gaan in plaats 
van zes acht weken duren, waardoor de totale studieduur van 
zesendertig naar tweeëndertig weken gaat. Aan de toetsing wordt 
een zogeheten ‘overall-toets’ toegevoegd, die halfjaarlijks wordt 
afgenomen. Tenslotte wordt het aantal lesuren per week ongeveer 
verdubbeld. In de extra uren worden onder andere 
overzichtscolleges en vaardigheidstrainingen gegeven. De 
veranderingen zijn het gevolg van de ‘herprogrammering’ van de 
faculteit, waaraan al lange tijd gewerkt wordt. Proefkonijn voor de 
herprogrammering is het propaedeuse-jaar.

De veranderingen in het eerstejaar econo
mie betekenen voor de studenten onder 
meer dat zij per week meer uren op de 
faculteit doorbrengen. Volgens dr. Hans 
Kasper, lid van de herprogrammerings- 
tommissie, is dat nodig omdat het aantal 
'contacturen' bepalend is voor het aantal 
Uren zelfstudie. "Op dit moment wordt er 
Veel te weinig gestudeerd. Per week moet 
ar zo'n veertig uur aan de studie besteed 
borden, maar ik schat dat dat in de prak
tijk hooguit dertig uur is. Door het aantal 
Contacturen met de studenten te vergro
ten, hopen wij ze te kunnen stimuleren om 
meer te gaan studeren," aldus Kasper.

Opzet

De economie-propaedeuse krijgt een ge
heel andere opzet na de herprogramme
ring. Er zijn vier blokken van acht weken, 
daarvan per blok de laatste week ter 
’'oorbereiding van de kennistoets dient. 
'Kennistoets' is de nieuwe naam voor de 
hloktoets. Deze toets zou in het oorspron
kelijke voorstel van de commissie een 
mengeling worden van de huidige blok- 
'oets en de voortgangstoets (VGT). De fa
culteitsraad vond dit evenwel te vaag en 
daarom werd het 'VGT-bestanddeel' uit 
het voorstel verwijderd. Dat betekent dat 
he VGT voorgoed verdwenen is uit het 
Serstejaarsprogramma. Want in plaats van 
he oorspronkelijke VGT wordt vanaf vol- 
9end jaar een halfjaarlijkse overall-toets 
(öAT) afgenomen. De OAT moet alle stof 
’oetsen, zowel van de praktica (zoals wis
kunde, statistiek en informatica) als de 
économische vakken. De prakticumtoet- 
sen blijven overigens gewoon bestaan.
De OAT dient verder om de 'analytische en 
hlgemeen-wetenschappelijke vaardighe- 
hen van de studenten te beoordelen'. Deze 
hardigheden zijn respectievelijk bedoeld 
bfn de link tussen praktikum- en econo- 
miestof te leggen en om problemen te 
kunnen selecteren en formuleren. De be
oordeling van de schrijfvaardigheid ge- 
Khiedt volgend jaar, net als nu, aan de 
hand van een aantal schrijfopdrachten. De 
!'udenten kunnen deze vaardigheden 
knieren in speciale hoorcolleges.

Colleges

hieuw in de propaedeuse is ook het weke- 
iks geven van overzichtscollleges. De col- 
hges zijn bedoeld om de stof, die behan
deld wordt in de onderwijsgroepen, te 
Verduidelijken.
'asper meent niet dat het afschaffen van
16 VGT en het invoeren van overzichtscol- 
ç9es afbreuk doen aan het PGO-systeem 
'én de RL. "De VGT hoort niet per definitie

bij het systeem. Wij geven nu een andere 
interpretatie aan probleem gestuurd on
derwijs. Daarmee wordt het systeem geen 
geweld aangedaan. De overzichtscolleges 
zijn ook geen probleem, want die tasten 
het werken in de onderwijsgroepen niet 
aan. De colleges zijn daar slechts een 
aanvulling op."
Het propaedeuse-jaar wordt afgesloten 
met een twee weken durend 'spel'. Wat 
daarvan precies de inhoud is, kan Kasper 
niet zeggen. "Er valt bijvoorbeeld te den
ken aan een computersimulatie van een 
onderneming of van een land. Een andere 
mogelijkheid is een rollenspel." Het spel 
maakt deel uit van het onderwijsprogram
ma en weegt mee voor het propaeudeu- 
tisch examen.

Gefaseerde invoering

Het oorspronkelijke voorstel van de 
herprogrammeringscommissie omvatte 
ook het tweede jaar. De faculteitsraad 
ging daarmee echter niet akkoord. Ge
lijktijdige invoering zou organisatorische 
problemen veroorzaken. Bovendien zou 
aan de de aansluiting van het tweede jaar 
op het eerste jaar het nodige mankeren. 
Kasper: "De tweedejaars komen dan van
uit het oude systeem in het nieuwe; dat 
leek ons geen goede gedachte." Om die 
reden wordt de herprogrammering traps
gewijs ingevoerd.
Eerstejaars studenten, die dit jaar double
ren krijgen ook te maken met een geheel 
ander systeem dan zij gewend waren. Over 
hoe zij behandeld gaan worden en hoe 
hun dit jaar behaalde examens worden

Prof. Hans Kasper (foto Franco Gori)

gewaardeerd, wordt momenteel druk 
overleg gevoerd in de examencommissie. 
"Daar valt nu nog niets over te zeggen," 
beweert Kasper.
Al vanaf 1986 is op de economische facul
teit een discussie gaande over de strategie 
van het onderwijsprogramma. Daarbij 
werd onder meer geconcludeerd dat de 
rendementen te laag en de motivatie van 
medewerkers en studenten onvoldoende 
waren. Dit leidde uiteindelijk tot het in
stellen van de commissie herprogramme
ring. De commissie ging in 1989 aan de slag 
en kwam na uitgebreide adviezen van de 
verschillende vakgroepen en raadscom
missies tot het uiteindelijke herprogram- 
merings-voorstel. "De faculteit als geheel 
liep niet helemaal zoals we wilden. Er doen 
zich geen grote problemen voor, maar het 
zijn ook geen details. Vandaar de herpro
grammering," legt Kasper uit.
De voordelen van het nieuwe onderwij
sprogramma zijn talrijk, meent Kasper. 
"De afstemming tussen de economie- en 
de praktika-stof wordt beter. Bovendien 
worden de verschillende vaardigheden 
beter getraind dan voorheen. Onze doel
stelling is het creëren van generalisten of 
breed georiënteerde specialisten. Volgens 
mij wordt dat doel met de herprogram
mering bereikt."

Fred Akkerma

De OV-kaart is nog niet in het bezit van de (meeste) 
studenten en de korting op de basisbeurs is nog niet 
daadwerkelijk doorgevoerd, of CDA-fractieleider Brinkman 
laat weten dat hij "niet op voorhand al 'nee' zegt tegen 
een verlaging van de studiebeurzen als onderdeel van een 
totaal pakket bezuinigingen dat het kabinet eind dit jaar 
(nog geen drie maanden na het indienen van de begroting 
voor '91, HC) wil voorstellen". PvdA-kamerlid Vermeend - 
die gelukkig net aan de Groninger Academie tot bijzonder 
hoogleraar benoemd is, zodat mijn eigen universiteit deze 
déconfiture bespaard blijft- voegt daaraan toe (zelfde 
bron), dat hij een dergelijk voorstel "op zijn eigen merites 
(zal) beoordelen," een mededeling die taalkundig niets 
inhoudt, maar die ik door jarenlange ervaring met het 
ontcijferen van politiek gekeutel zonder moeite vertaal in 
hartelijke instemming met Brinkmans voorzetje.

Deze 'cross-talk' voor twee komieken volgt bijna onmiddel
lijk op een ander politiek incident dat niet zonder gevolgen 
voor de universiteiten zal blijven. Minister Ritzen sloot 
onlangs een soort convenant met de universiteitsbesturen, 
waarin die besturen beloofden voortaan voor de studie 
ongeschikte studenten zo spoedig mogelijk te zullen 
heenzenden in ruil voor de toezegging van de minister om 
op de universiteiten gedurende enkele jaren niet verder te 
zullen bezuinigen.

Tegen dit convenant is van twee zijden bezwaar aangete
kend. Vooreerst van de kant van de studenten. Wat 
overdreven, dunkt mij, want ook nu al krijgen sommige 
studenten aan het slot van hun eerste studiejaar het 
dringende advies van voortzetting van hun studie af te zien. 
Het betreft dan meestal studenten die aan een deel van de 
tentamens in het geheel niet hebben deelgenomen en voor 
de overige diepe onvoldoendes hebben gescoord. Dergelij
ke adviezen hebben doorgaans het karakter van 'stating 
the obvious'. Zorgelijker lijkt mij in dit verband dat 
studenten die voor alle tentamens net een voldoende 
hebben gescoord, zulk een advies onthouden wordt. 
Sterker, de verplichting om daadwerkelijk een advies uit te 
brengen, impliceert dat aan dergelijke studenten uitdrukke
lijk moet worden aangeraden om toch vooral door te gaan. 
Daarin schuilt een zekere wreedheid, want net voldoende is 
in een enigszins verantwoordelijk beroep niet goed genoeg, 
dus daar komen moeilijkheden van.

Het is tegen het bindende karakter van de adviezen dat de 
studenten te hoop lopen. Ik begrijp dat niet zo goed nu 
onder de huidige omstandigheden de feitelijke gevolgen 
van onvoldoende studieresultaten al even bindend, want 
onvermijdelijk zijn. Dat is ook het verweer van sommige 
universiteitsbesturen tegen de protesten van de studenten 
geweest: 'Eigenlijk verandert er niets, want ook nu sturen 
wij een deel van onze studenten de facto weg voor zij het 
diploma behaald hebben.'

Tegen de andere helft van het convenant -de belofte om 
voorlopig even niet verder te zullen bezuinigen- maakte het 
parlement bezwaar:
- 'Zoiets kan de minister niet zomaar afspreken, want daar 
gaan wij hier over.'
- 'Natuurlijk, maar er valt op de universiteiten eigenlijk niks 
meer te bezuinigen,' riposteert de minister.
- 'Ook dat maken wij hier wel uit, daar hebben wij de 
minister en die universiteitsbesturen niet bij nodig.'
- 'Ach,' zei de minister die liever geen gedonder heeft, 'u 
moet dat soort afspraken niet al te serieus nemen. Als 's 
rijks financiën een algemene bezuinigingsronde vergen, 
dan zie ik geen reden om de universiteiten daarvan uit te 
zonderen. Ik houd de universiteiten aan hun deel van de 
afspraak en door het andere deel kan het soevereine 
parlement gemakkelijk heen fietsen.'

En zo is dat natuurlijk ook. Zo gaat het al jaren. In het 
verleden werden dergelijke onbetrouwbaarheden van de 
overheid echter niet openlijk toegegeven. Men placht er 
een verbaal rookgordijn rond te leggen, dat ik hiervoor 
karakteriseerde als 'politiek gekeutel'. De meerderheid van 
de burgers concludeerde vervolgens dat zij het zelf 
waarschijnlijk niet helemaal goed begrepen had. Dat hield 
de mensen dom en dat was nooit weg.

Nieuw in onze dagen is derhalve de onbeschaamdheid 
waarmee politici de eigen onbetrouwbaarheid toegeven. 
Hoewel er feitelijk niets veranderd is, acht ik deze ontwik
keling toch een aanmerkelijke verruwing van de zeden. 
Politiek fatsoen en behoorlijk bestuur zijn illusies die het 
verdienen met zorg gekoesterd te worden, ook al is er niets 
wat er in de werkelijkheid mee correspondeert. Oprechte 
onoprechtheid maakt immers ook het laatste restje 
oprechtheid in onze samenleving verdacht.

H.F.M. Crombag
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Bladeren
Door Geert Dekker

Gijzelaar

De Groningse student Edwin Bakker was 
één van de Nederlanders die door de missie 
van Willy Brandt uit Irak konden vertrek
ken. Op de avond van de negende augus
tus, ruim een week na de overrompeling 
van Koeweit, stond Bakker na een nerveu
ze woestijnrit van zeshonderd kilometer 
met een aantal landgenoten voor grens
overgang naar Jordanië. Hij hoorde dat de 
grens een paar uur eerder gesloten was 
voor "imperialistische christenhonden". 
De maanden daarna in Bagdad waren met 
alcohol doordrenkt. Bakker vertelt in zijn 
dagboek over "zieke propaganda" en een 
"moorddadige infrastructuur". Maar uit
eindelijk weet hij niet wat hij moet denken: 
"Irak is natuurlijk slecht bezig, maar de 
wereld is ook zo hypocriet als de pest. 
Koeweit is gewoon een creatie van kolo
niale mogendheden. Van de andere kant 
staan er zaken tegenover die buiten iedere 
discussie staan: de inval, het overtreden 
van alle internationale wetsregels, massa
moorden en oorlogsmisdaden... Dan kun 
je alleen maar zeggen: dit land moet zich 
terugtrekken en verdient niet eens meer in 
deze vorm te bestaan." Over de oorlogs
dreiging: "(..) ho, ho, wacht maar even tot 
ik eruit ben."
(UK)

Crime

Een beetje crimineel is elke student wel, 
maar ze lullen zich er beter en eerder uit 

Cosa di Franco

dan de gemiddelde burger. Voorbeelden 
van studentikoze criminaliteit te over: be
drog van de noodfondsen aan de univer- 
siteiten, rommelen met de wegenbelas
ting van je auto, uit- of thuiswonen voor de 
studiebeurs; kansen te over, allemaal mo
gelijk omdat je (volgens mensen die het 
weten kunnen) in een studentenhuis on
vindbaar bent voor de instanties.
Met gewone diefstal ligt het wat anders. 
Heterdaad is het ergste wat je kan ge
beuren. Glenn is bewaker, bij Albert Heijn: 
"Ze zien er over het algemeen natuurlijk 
keurig netjes uit. Een colbertje, kort ge
knipt haar en een betrouwbaar voorko
men. Maar hoe vaak heb ik al niet onder 
die jasjes een kipfilet of een pak koffie 
vandaan moeten halen! Het is ongelofe
lijk." Op het politiebureau verdient het 
aanbeveling even goed na te denken over 
het verhaaltje dat je gaat ophangen. Iets 
zieligs helpt.
(U-blad)

Rendement

Of Maastricht er ook last van heeft? Een 
studie van het Amsterdamse Centrum voor 
Onderwijsonderzoek concludeert dat de 
rendementscijfers die universiteiten opge
ven aan het ministerie van onderwijs niet 
deugen. Er zou sprake zijn van een be- 
standsvervuiling van soms tien procent. De 
rendementscijfers zijn van belang omdat 
minister Ritzen overweegt het geld tussen 
de universiteiten te verdelen niet meer 
naar studentenaantallen, maar naar be
haalde studiepunten (een punt per met 
goed gevolg afgelegde 'week').
(Mare)

Pastoors

Drie jaar lang zat Hélène Pastoors in ver
schillende Zuidafrikaanse gevangenissen. 
Ze werd daarna niet vrijgelaten, maar ver
bannen en kan alleen naar Zuid-Afrika 
terugkeren als haar vonnis wordt opge
schort. "Voor de één ben je een vrijheids
strijder, voor de ander een verrader, " zegt 
ze. "Zelf ben ik ook ooit pacifist geweest, 
maar pacifist zijn is een Westerse luxe die je 
je in andere landen vaak niet kan veroorlo
ven. Dreiging met geweld is een vorm van 

zelfverdediging." Op de vraag of het ANC 
na de verwachte machtsovername een (be
ter dan in Oost-Europa werkend) model 
van socialisme zal prediken, antwoordt ze: 
"Wij eisen een minimaal fatsoenlijk be
staan voor elke Zuidafrikaan: de gehele 
bevoling moet worden gevoed, dat is toch 
elementair, daarvoor moet de term socia
lisme niet worden gebruikt."
(Veto)

Verstedelijkt

In Nijmegen schijnen de studentenvereni
gingen nu echt overbodig te worden. De 
hele stad ligt immers open voor studenten, 
eerstejaars of afgestudeerd. "Er zijn ver
schillende kleintheaters, het filmaanbod is 
aanmerkelijk verbeterd, er zijn vele tien
tallen eetcafés, van de oude studentenk
roegen is niets meer over, maar daarvoor 
zijn er in alle hoeken en gaten van de stad 
vele uiterst aangename kroegen bijgeko
men, waar studenten, ex-studenten én an
dere Nijmegenaren tot de vaste clientèle 
behoren." De moderne student, kortom, is 
verstedelijkt, in dit geval tot Nijmegenaar, 
blij en gelukkig met andere Nijmegenaren. 
(KU-nieuws)

Milieu-idee

Op de Technische Universiteit Eindhoven 
staan sinds twee weken enkele tientallen 
legergroene bussen verspreid. Ideeënbus
sen zijn het, afkomstig van een (drie maal 
raden) Ideeëncommissie en het bureau 
voor veiligheid en milieu. Studenten en 
medewerkers worden uitgenodigd om te
gen beloning ideeën op de bus te doen. 
Over alles wat er in en rondom de TUE met 
het milieu te maken heeft.
(Cursor)

Elias

Waarom sociologen liever spreken over 
mensen dan over de mens en wat Europese 
beschaving nu eigenlijk is, dat superiori
teitsgevoel enerzijds en anderzijds de neu
roses, frustraties en conflicten; daarover 
schreef Norbert Elias, cultuursocioloog. Hij 
overleed 1 augustus op 93-jarige leeftijd. 

Aan de Amsterdamse universiteit zullen 
nog wel een paar jaar herdenkingsbijeen
komsten en colleges worden gehouden, 
Elias was daar vanaf de jaren zestig gastdo
cent.
Socioloog Bart van Heerikhuizen over de 
trend in Elias' werk: "Er komt een premie 
te staan op het temperen van spontane 
opwellingen en driften, de drempel ver
andert van wat schaamte en gene verwekt. 
Driehonderd jaar geleden vonden Parij
zenaars het nog leuk om in het openbaar 
katten te verbranden. Nu kijken de poe- 
zeliefhebbers onder de collegebezoekers 
elkaar heel verschrikt aan als je dat vertelt. 
De gecultiveerde mens begeeft zich in 
toenemende mate 'backstage', in het toi
let, de slaapkamer, de keuken."
(Folia)
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Teikyo wil Maastrichtse studenten nauwer bij uitwisseling betrekken

„Okinaga is een Japanse Rockefeller”

„Helemaal gerustgesteld” is dr. J. Carpay, voorzitter van de Raad van Bestuur 
van het AZM, deze week teruggekeerd uit Japan. Samen met de 
vertegenwoordiger van de uiversiteit, prof. dr. J. Greep, is hij gaan kijken wat 
voor een organisatie het eigenlijk is, die in een vloek en een zucht het 
complete Annadal-complex opkocht.

Weg met Gijs
Gijs is niet wijs 
staat op een muur te lezen. 
En dat zou zo erg niet wezen 
als bij een ander vak had, die Gijs.

u

|ke

Dat de Teikyo (spreek uit 'Téékjoh') Uni
versity Group in Maastricht is neergestre
ken is grotendeels aan toeval te danken. 
Toen de scheidende directeur van het Lim
burgs Dagblad, J. Drost, vorig jaar op af- 
scheidstoernee ging, wilde hij nog één 
keer de hand drukken van zijn collega's 
van het financiële dagblad Nihon Keizai 
Shimbun, die hun Europese editie bij hem 
•n Heerlen laten drukken. De directie van 
de Telegraaf (eigenaar van het Limburgs 
Dagblad) vond het een goede gedachte 
om Drost te vergezellen en vroeg 'onze 
nian in Tokio', Lambert van Beers, een 
leerzaam programma samen te stellen. De 
Telegraaf-correspondent kweet zich uit
stekend van zijn taak. Behalve een bezoek 
aan de eerste minister van Japan organi
seerde hij ook een etentje met een voor
aanstaand zakenman, professor Shoichi 
Okinaga, „een Japanse Rockefeller", zoals 
Van Beers, inmiddels directeur van Teikyo 
Europe BV, hem aanprijst: „Hij is net als 
Rockefeller een weldoener, al blijft hij veel 
meer op de achtergrond. Okinaga is een 
van de weinige Japanners die in deze tijd 
een internationaal gerichte instelling aan 
de dag legt in plaats van de nationalisti
sche neigingen die steeds meer van zijn 
landgenoten vertonen. Japan heeft geen 
officieel geen volkslied of nationale vlag, 
^aar toch verplichtte de regering vorig 
jaar de universiteiten bij de opening van 
het academisch jaar de vlag te hijsen het 
volkslied aan te heffen. Bij Teikyo hebben 
*e dat opgelost door drie vlaggen te hijsen: 
de Japanse, de Amerikaanse en de Neder
landse. Dat heeft in Japan een hoop beroe
ring teweeggebracht."

Wereldburgers

Van huis uit is Okinaga gynaecoloog, maar 
sinds enkele jaren heeft hij zich tot doel 
gesteld jongelui tot wereldburgers te 
vormen. Okinaga richtte vijfentwintig jaar 
9eleden de Teikyo Universiteit op, die in
middels 35.000 studenten telt. De afgelo
pen jaren heeft Okinaga vier Amerikaanse 
universiteiten opgekocht en zijn er nog 
tvvee acquisities in voorbereiding. Enge
land volgde twee jaar geleden met een 
Universiteit in Durham en scholen voor 
Japanse kinderen in Londen. Thans is Ne
derland aan de beurt en daarna zullen 
Waarschijnlijk vestigingen in de voormali
ge 'Oostbloklanden' volgen. De studenten 
van Teikyo moeten diverse periodes van 
bun studie doorbrengen in het buitenland. 
De prijs die ze daarvoor kwijt zijn, is die van 
e®n vliegticket. De verblijfskosten in het 
buitenland zijn inbegrepen in het colle
gegeld, verzekert Van Beers. Het college
geld dat Teikyo in Japan en de Verenigde 
Staten vraagt, ligt op een voor die landen 
normaal' niveau, stelt hij de toehoorder 
gerust. Begaafde jongeren, wier ouders 
bat collegegeld niet kunnen opbrengen, 
komen in aanmerking voor een beurs, die 
Wordt verstrekt door een stichting die 
Okinaga speciaal voor dat doel in het leven 
beeft geroepen.
Vooral de laatste vijf jaar heeft eigenaar/ 
President Okinaga er alles aan gedaan om 
“■'in Teikyo University uit te laten steken 
“oven de middelmaat, die het gros van de 

universiteiten in Japan kenmnerkt. Op de 
middelbare school wordt een regelrechte 
'rat race' gehouden om op een zo goed 
mogelijke universiteit terecht te komen, 
maar als je daar eenmaal zit, doet de studie 
er weinig toe, zegt Van Beers: „Een Japans 
bedrijf vraagt niet wét, maar wéér je hebt 
gestudeerd. Bedrijven hebben altijd de 
voorkeur gegeven aan middelmatige 
mensen, die ze kunnen kneden. Begaafde 
mensen werden beschouwd als potentiële 
dwarsliggers, maar onder invloed van de 
computerindustrie en de financiële wereld 
is daar snel verandering in gekomen. Oki
naga heeft dat als een van de eersten 
begrepen en veel geld geïnvesteerd om de 
kwaliteit van de afgestudeerden te ver
hogen. Hij heeft topmensen bij andere 
universiteiten weggekocht, wat in Japan 
zeer ongebruikelijk is, en hij heeft veel 
geïnvesteerd in gebouwen en apparatuur. 
Negenennegentig procent van de docen
ten is nu afkomstig van de toonaange
vende universiteit in Japan, Tokio Univer
sity. Zulke zaken tellen zwaar mee, zeker 
nu er door demografische omstandighe
den minder studenten zijn. De reputatie 
van Teikyo is de laatste jaren zo sterk ge
stegen, dat er zich twintig keer zoveel 
studenten aanmelden als kunnen worden 
aangenomen. Niemand heeft ooit zoveel 
geld in het onderwijs gestoken als Okina
ga. Geld is voor die man geen enkel pro
bleem," zegt Van Beers terwijl hij de aan
gesprokene doordringend aankijkt om 
duidelijk te maken hoe groot het under
statement is.

Okinaga, wiens familie onder meer het 
grootste particuliere aandelenpakket in 
de Mitsubishi Bank bezit, liet zich tijdens 
het samenzijn met de Telegraaf-directie 
ontvallen, dat hij een zwak had voor Ne
derland en dat hij aan ons land dacht om er 
een vestiging te openen van zijn wereld
wijde universitaire netwerk. Of de heren 
niet ergens een leuk kasteeltje voor hem te 
koop wisten? Drost wist wel wat en niet 
lang daarna was Teikyo eigenaar van een 
negentiende-eeuws landgoed, kasteel 
Vliek in Ulestraten. Teikyo zou daar na 
verbouwing een 'junior college' voor 
tweehonderd Japanse meisjes openen. En 
passant legde Okinaga ook nog de hand 
op de noodlijdende golfbaan in Voeren- 
daal, want zonder af en toe een balletje in 
een hole te tikken kan de Japanse zaken
man niet leven, weet inmiddels iedere 
Limburger.

200 schone slaapsters

Maar tot grote ergernis van Van Beers zijn 
er problemen gerezen rond de verbou
wing van het kasteel en de nieuwbouw van 
twee verblijfshuizen in het park. Daar 
moeten straks tweehonderd schone 
slaapsters de nacht doorbrengen, maar 
milieugroepen gunnen hen niet de rust, 
die het park rond de Watervalderbeek nu 
uitstraalt. Zowel de Bond Heemschut als 
het Milieusteunpunt Meerssen hebben 
bezwaar aangetekend tegen de plannen. 
Van Beers acht de bezwaren ongegrond: 
„Dat is voor de Raad van State al aange
toond. De zaak van de verbouwing hebben

Want Gijs is filosoof namelijk, 
en dan niet zo maar half of tamelijk, 
maar professor in de wijsheid.
Toch is men liever Gijs kwijt.

Voor studenten is Gijs een kwelling 
omdat hij van geen enkele stelling 
naar waarheid zegt: zo is ‘t! 
Gijs is relativist.

Het is maar net hoe je ‘t bekijkt, 
zegt hij, alles is zo relatief 
als je het met alles vergelijkt. 
De waarheid? Zeg, doe niet zo 
deconstructief.'

Groot is de irritatie 
bij de studentenpopulatie 
die bij het horen van de wijsgeer 
schokschoudert: daar heb je Gijs weer.

Gijs moet weg, hoor je beweren, 
ontslagen, om nooit meer terug te 
keren.
Want een filosoof die niet zoekt wat 
waar is,
verdient de zak, en geen salaris.

August Magirus ©

we al gewonnen en die van de nieuwbouw 
winnen we ook, maar dat kan jaren pro
cederen kosten. Daar hebben we totaal 
geen zin in. Je kunt dat de Japanners ook 
niet duidelijk maken. Eerst win je een zaak, 
maar dat kost je wel dertigduizend gulden 
en dan moet je je nog eens verweren tegen 
de beschuldiging dat je het landschap 
stoort, terwijl we er alles aan gedaan 
hebben om het landschap juist te sparen. 
Die twee gebouwen zijn met opzet laag 
gehouden, zodat ze in het landschap ge
schoven kunnen worden. Je ziet ze van de 
weg af niet eens liggen." Meerssen moet 
het dus maar uitzoeken, vindt Van Beers: 
„Ik moet ze in Japan vertellen dat ze in 
Maastricht welkom zijn, maar niet in 
Meerssen. Dan gaan we maar ergens an
ders naar toe met ons internaat en dan 
mist de gemeente hier een unieke kans om 
een mooi opgeknapt monument te krij
gen. Wij hebben genoeg aanbiedingen 
van andere steden."
Om voorlopig de gevolgen van de vertra
ging op te vangen zullen de eerste hon
derd meisjes, die in april volgend jaar 
aankomen, in de gebouwen van Annadal 
worden ondergebracht. „Dat is maar een 
heel voorlopige oplossing," zegt Van 
Beers, „want je kunt straks geen twee
honderd meisjes van 18 jaar tussen al die 
universiteitsstudenten laten rondlopen. 
Als we niet snel de zekerheid hebben dat 
we na dat jaar in Vliek terecht kunnen, 
gaan we eregns anders naar toe. Het liefst 
blijven we in Nederland, maar we kunnen 
even goed in België of Duitsland terecht
komen."

Van Beers geeft de verzekering dat de 
problemen rond Vliek geen invloed heb
ben op de plannen die voor het Annadal- 
complex bestaan. „Dat gaat gewoon door. 
We hebben een heel prettig contact met 
het ziekenhuis en de universiteit. We ver
gelijken ons ook graag met Maastricht: 
een jonge instelling die aan de weg tim
mert en anders werkt dan de anderen.

Professor Shoichi 
Okinaga

Bovendien heeft de RL dezelfde interna
tionale gerichtheid als wij hebben. Ik ga er 
dan ook van uit dat de samenwerking op 
onderwijsgebied zich niet beperkt tot het 
uitwisselen van docenten, maar dat stu
denten van de RL ook gebruik kunnen 
maken van de voorzieningen die wij te 
bieden hebben. Daarbij hoort ook de mo
gelijkheid dat Maastrichtse studenten in 
Japan, Engeland of de Verenigde Staten 
verblijven. De fianciën hoeven geen ono
verkomelijk probleem te zijn; daarvoor 
hebben wij onze stichtingen."
De eerste Teikyo-studenten, die een of 
twee semesters in Maastricht komen door
brengen, worden in-september volgend 
jaar verwacht. Zij krijgen programma's 
voorgeschoteld op het gebied van Euro
pese cultuur, recht, economie en 'business 
administration'. Voor die tijd zullen al en
kele zomercursussen worden verzorgd. 
Van Beers verwacht over enkele jaren in 
Maastricht een capaciteit van duizend 
studenten te halen, veel meer dus dan de 
„enkele honderden" waar de universiteit 
en het ziekenhuis het tot nu toe hebben 
gehad.

Jacques Herraets



NOODZAKELI JK OF KWAAD ?

De term ’een noodzakelijk kwaad’ heeft iets 
demagogisch: er wordt iets gedaan dat minder 
aangenaam is, maar zekere belangen vereisen 
dat het toch wordt doorgezet. Gelieve niet te 
protesteren.

De proefdieren zelf hebben vermoedelijk 
ieder op hun eigen wijze wel geprotesteerd, 
maar hun klacht werd tot voor kort niet geho
noreerd. De mens was nu eenmaal boven de 
dieren gesteld, en alles wat de mens kon dienen 
was goed.

Bovendien meenden en menen velen, 
dat dieren niet lijden kunnen - of hooguit een 
klein beetje. Onder jagers en sportvissers is deze 
opvatting wijd verbreid: ’een wezen dat niet 
denkt kan ook niet lijden, althans niet op de 
manier waarop wij dat doen.’

En wat weegt zwaarder: het lijden van een 

familielid, van een vriend, van jezelf - of het 
lijden van een konijn, een kat of een rat?

Gereduceerd tot zo’n elementaire keuze 
is het pleit snel beslecht. Maar als het gaat om 
minder vitale belangen, zoals de ontwikkeling 
van cosmetica?

De mensen die de stem van het dier in de
zen vertolken, worden steeds radikaler. Geweld 
wordt niet altijd geschuwd. Dit verhevigt de dis
cussie rond het onderwerp - hetgeen uiteraard 
de bedoeling was.

NRC Handelsblad neemt deel aan de dis
cussie door het brengen van de feiten, terdege 
gedocumenteerd en zonder vooroordeel gepre
senteerd, en door een forum te bieden voor een 
gedachtenwisseling op niveau. Redacteuren, 
gastauteurs en lezers van NRC Handelsblad ge
ven hun eigen interpretaties van de feiten. Dit 

kan de lezer helpen bij het vormen van zijn of 
haar eigen, genuanceerde opinie.

Mochten zaken als deze ook u ter harte 
gaan, dan is het wellicht een goed idee om een 
proefabonnement (geen toespeling bedoeld) op 
NRC Handelsblad te nemen. Dit geeft u vier 
weken NRC Handelsblad met al zijn supple
menten voor slechts f. 14,50. Als u op werkda
gen voor kwart voor acht ’s avonds kosteloos 
belt met 06-0555, dan hebt u de eerste discus-

VOOR WIE DE NUANCE ZOEKT.
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Functioneringsgesprekken verplicht voor iedereen

Automatisme bij periodieke 
salarisverhoging komt te vervallen

Een jaar geleden kreeg iemand die wegens ongeschiktheid werd 
ontslagen, vlak voor het definitieve vertrek van de RL toch nog de 
jaarlijkse salarisverhoging. Niet als gouden handdruk, maar 
simpelweg omdat zo’n periodieke verhoging automatisch wordt 
toegekend. Het is een zaak van de computer, waar praktisch nooit 
aan wordt getornd. Vanaf 1 januari 1992 moet dat veranderen. Het 
college van bestuur wil dan functioneringsgesprekken invoeren 
voor alle universitaire medewerkers, en die verbinden aan een 
systeem van ‘bewust belonen’.

Hoofd Personeelsza
ken Leo Leunissen: 
'Angst en beven voor
komen' 
(foto Franco Gori)

Het BBRA is in 1989 zodanig gewijzigd, dat het automatisme in de 
beloning is vervallen. Voor RL-medewerkers kan dit na volgend 
jaar concrete gevolgen hebben. Leo Leunissen, hoofd van de 
dienst Personeel & Organisatie (P&O), is auteur van de notitie 
'Bewust belonen en personeelsbeoordeling', die momenteel door 
de instelling rouleert. Ook in de oude BBRA werd periodieke 
salarisverhoging in theorie niet gegarandeerd, zegt Leunissen, 
“maar in de praktijk werd zo'n zware beslissing nooit genomen. In 
de toekomst willen we de zaak omkeren. Het toekennen van een 
Periodiek moet een bewust iets worden."
Diensthoofden en vakgroepvoorzitters zullen vanaf 1992 functio
neringsgesprekken voeren met medewerkers, en vervolgens aan 
P&O laten weten of iemand al dan niet voor periodieke verhoging 
•n aanmerking komt. "Men moet zich gaan realiseren dat zo'n 
beslissing geld kost, en dat het niet vanzelfsprekend is dat iemand 
elk jaar een trapje hoger in de salarisschaal komt."

Personeelsbeoordeling

Om "angst en beven" te voorkomen, benadrukt Leunissen dat er 
voor tenminste negentig procent van alle universitaire medewer
kers niets in hun financiële situatie zal veranderen. De kans 
bestaat zelfs dat iedereen z'n periodiek krijgt. "Maar een vak- 
9roepvoorzitter die een medewerker laat doorstromen, moet een 
half jaar later niet komen zeuren dat die persoon het zo slecht 
doet."
Onthouding van een periodiek mag verder nooit "als een duveltje 
uit een doosje" komen. "Iemand moet al vaker gehoord hebben 
bat het niet goed gaat. In de praktijk zullen er dan meestal 
afspraken worden gemaakt om de situatie te verbeteren. Pas als 
die afspraken niet worden nagekomen, kan dat reden zijn om het 
salaris niet te verhogen. Medewerkers kunnen tegen zo'n beslis
sing in beroep gaan, in eerste instantie bij het college van bestuur, 
en vervolgens bij de ambtenarenrechter. Dus je kunt iemand niet 
zomaar een periodiek weigeren vanwege zijn vuile nagels, be
halve misschien als hij een receptie-functie heeft."
Een beslissing over het al dan niet toekennen van een periodieke 
salarisverhoging moet niet “uit de duim worden gezogen", maar 
vvorden gemotiveerd met de uitkomst van functioneringsge
sprekken. Het is een nieuwe term voor een oud instrument: de 
Personeelsbeoordeling. Volgens Leunissen is dat begrip binnen de 
PL echter zo negatief beladen, dat het niet probleemloos kan 
Worden gebruikt: "Als in het verleden een personeelsbeoordeling 
Werd aangevraagd, waren de verhoudingen inmiddels ernstig 
verstoord en wist je vrijwel zeker dat iemand de laan zou uit
vliegen." Functioneringsgesprekken zijn volgens Leunissen juist 

niet bedoeld om een oordeel te geven, maar om een goed gesprek 
te hebben over het werk en alles wat daar mee samenhangt. 
"Medewerkers moeten de kans krijgen te zeggen wat ze van hun 
werk vinden en waarom bepaalde zaken niet goed lopen. Verder 
kunnen samenwerking, sfeer en toekomstverwachtingen aan bod 
komen. Als iemand het gevoel heeft vast te lopen, kan de baas 
bijvoorbeeld bekijken of er met de taken kan worden geschoven." 
Aan de 'neutrale' functioneringsgesprekken worden niettemin 
consequenties voor het salaris verbonden. Leunissen erkent dat 
hier enige frictie zit, met name als de verhouding tussen lei
dinggevende en medewerker grondig is verstoord. "Je moet je 
afvragen of zo'n situatie geschikt is als uitgangspunt voor een 
functioneringsgesprek. Toch is het niet bij voorbaat zinloos. De 
baas moet zich duidelijk realiseren dat hij samenwerkt met een 
bepaalde club mensen, en dat hij zijn eigen graf graaft als hij die 
niet weet te motiveren. De medewerker die weinig vertrouwen 
heeft in de uitkomst van het gesprek, kan iemand van buiten de 
vakgroep of dienst vragen om erbij te komen zitten. Onze hoop is 
dat problemen in de meeste gevallen kunnen worden uitgepraat, 
of dat er goede afspraken worden gemaakt."

Platform

Ter voorbereiding op de functioneringsgesprekken worden er 
komend jaar trainingen georganiseerd, in ieder geval voor lei
dinggevenden, maar wellicht ook voor medewerkers.
Leunissen: "We willen met de vakbonden bespreken of we 
daarvoor niet een paar honderdduizend gulden moeten uittrek
ken. Dat is geen sinecure, maar als het project een slechte start 
krijgt, vrees ik dat het geen lang leven is beschoren. Dan hoef je 
er de komende tien jaar niet meer over te praten. Dat zou 
doodzonde zijn, want functioneringsgesprekken zijn belangrijke 
handvatten voor kwaliteitsverbetering in de organisatie. Als het 
goed gaat tenminste.
Om binnen de RL het draagvlak voor functioneringsgesprekken te 
vergroten, moet er volgens Leunissen niet naar één uniforme 
regeling worden gestreefd. "Als je heel rigoureus gaat voor
schrijven hoe het moet, worden altijd mensen benadeeld. Als ik 
met de emancipatiewerkster een gesprek over haar functie zou 
voeren, weet ik bij voorbaat dat het een twee-gesprek wordt. 
Maar voor minder welbespraakte mensen is het misschien beter 
om groepsgesprekken te houden, of om de personeelsconsulent 
als intermediair het gesprek te laten bijwonen."
Volgens Leunissen moet er in ieder geval perfaculteit of diensteen 
eigen benadering mogelijk zijn. "De juridische en economische 
faculteit hebben inmiddels al enige ervaring opgedaan met func

tioneringsgesprekken en die willen we niet zonder meer van tafel 
vegen. De goede dingen moeten we behouden. Daarom wordt er 
een begeleidingscommissie ingesteld, die ook als platform kan 
dienen voor het uitwisselen van de ervaringen op dit gebied." 
Deze commissie, onder voorzitterschap van de portefeuillehouder 
Personeelszaken in het college, zal zich komend jaar buigen over 
de minimum-eisen waaraan functioneringsgesprekken moeten 
voldoen. Verder moet nog worden bepaald, wie de leidinggeven
den zélf gaat controleren. Voor de diensten zal dat waarschijnlijk 
de directeur zijn. De beoordeling van hoogleraren daarentegen is 
nog "een punt van discussie". In de commissie is al het idee 
geopperd om het werk van hoogleraren voorlopig - gemakshalve 
- niet te evalueren, maar daarvan kan volgens Leunissen geen 
sprake zijn.
"Leidinggevenden zijn vaak heel dominant en kunnen dus niet 
buiten schot blijven. Bij hun beoordeling kan wél de cultuur van 
de faculteit een rol spelen. Misschien dat ze bij de klinische vakken 
een andere oplossing vinden dan bij de juristen. Wellicht gaat de 
decaan de gesprekken voeren, maar het is ook mogelijk dat er een 
vertrouwenspersoon wordt aangewezen. Je kunt je zelfs voor
stellen dat de hoogleraar wordt beoordeeld door een aantal 
medewerkers. Eigenlijk is dat helemaal niet zo gek. Maar als er 
binnen een vakgroep feodale verhoudingen heersen, werkt dat 
natuurlijk niet. Sommige figuren voelen zich koning op hun 
vakgebied. O wee als je kritiek durft te hebben; dan roepen ze 
meteen dat hun professionele eer in het geding is. Ook dat kun je 
in functioneringsgesprekken aan de orde stellen. We hopen dat 
medewerkers daar het positieve van inzien, zodat er van onderop 
druk wordt uitgeoefend om het project te doen slagen." 
Functioneringsgesprekken zullen "het personeelsmanagement 
verbeteren", verwacht Leunissen. Eerdere pogingen om iets ver
gelijkbaars van de grond te krijgen, bleken tot mislukken ge
doemd. Met name de decentralisatie heeft volgens Leunissen 
nieuwe perspectieven geopend. "Vanaf het begin dat ik hier werk 
heb ik nota op nota geschreven, allemaal uitgaande van het 
centrale model. Daar stonden best goede dingen in, maar het 
werkte gewoon niet. Ik moest bij wijze van spreken op mijn fietsje 
naar de kliniek om professor Greep of Wellens beleefd te vragen 
of ze misschien iets aan personeelsmanagement wilden doen, 
maar ik kon niemand iets opleggen. Om het allemaal in de gaten 
te houden, zou ik een soort verklikkersapparaat nodig hebben 
gehad. Toch werden problemen op personeelszaken afgewen
teld. Nu kunnen we de faculteiten op hun eigen verantwoordelijk
heid wijzen, ze adviseren om een clubje op te zetten dat dit soort 
zaken regelt."

Gratificatie

Volgens de BBRA uit '89 vervalt niet alleen het automatisme in de 
salarisverhoging, maar moet er ook meer ruimte komen voor 
differentiatie in beloning: Wie goed werk aflevert, kan rekenen 
op extra's als een eenmalige gratificatie, één of meer extra 
periodieken, of - indien iemand al op zijn maximum staat - een 
tijdelijke toelage. Leunissen verwacht op dit gebied echter geen al 
te grote veranderingen. "We moeten in elk geval bepaalde nor
men ontwikkelen, zodat niet iedereen in aanmerking komt voor 
extra's. In een eerste reactie hebben de faculteiten bijvoorbeeld al 
laten weten dat ze bang zijn voor de financiële gevolgen." 
Leunissen vindt een forse differentiatie in salaris niet passen bij de 
universitaire omgangscultuur. "Bij verkopers kun je makkelijk een 
gemiddelde norm vaststellen. Wie méér verkoopt, krijgt een 
bonus. Komt de hele groep boven de norm uit, dan zit een reis naar 
Californië in het vat. Voor de universiteit is zoiets ondenkbaar, 
omdat meting hier veel te subjectief zou plaatsvinden. Je kunt op 
voorhand niet zeggen wie de meest waardevolle onderzoeker is. 
Is dat degene die in een bepaald jaar tien artikelen in gerenom
meerde tijdschriften heeft gepubliceerd? Of degene die in af
zondering heeft gewerkt, maar volgend jaar wel met een ge
weldig boekwerk naar buiten treedt? En hoe meetje de kwaliteit 
van iemands onderwijs? Bij de diensten kun je ook moeilijk 
keiharde normen vaststellen. Tel je hoeveel salaris iemand omzet, 
of vind je de kwaliteit van de dienstverlening belangrijker? Beloon 
je iemand die voor de groep veel betekent, of iemand die gewel
dige prestaties levert maar weinig collegiaal is?"
Leunissen ziet financiële bonussen bij voorkeur als een klein 
onderdeel van "een breed caleidoscoop van dingen die je onder 
de noemer van beloningen kunt vangen". Immateriële extra's - die 
nu al op gezette tijden worden verleend - passen volgens hem 
beter bij een universiteit. "Wie mag er naar de congressen? Wie 
mag van de vakgroep een jaar lang met z'n familie naar Amerika. 
Wetenschappers vinden dat soort gratificaties veel belangrijker."

Emely Nobis
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LSVB wil controle-actie 
tegen kamerbewoners 
juridisch aanvechten

De Landelijke Studentenvakbond (LSVb) overweegt juridische 
stappen tegen de controleactie van de Informatiseringsbank naar de 
studiebeurzen voor uitwonende studenten. Volgens de LSVb- 
voorzitter Robert Giesberts worden met de actie een aantal 
rechtsbeginselen geschonden. De bond wil dat de rechter zich daar 
over uitspreekt.
De LSVb meent dat de Informatiseringsbank bij de controleactie de bewijsvoering 
omkeert. Er hoeft maar iets mis te gaan, bijvoorbeeld het niet tijdig terugsturen van het 
controleformulier of het verkeerd verwerken van de gegevens door de Informatiserings
bank, en de bank verlaagt de beurs automatisch en met terugwerkende kracht vanaf 1

januari 1990 naar die voor thuiswonende 
studenten, aldus Giesberts. Vervolgens 
moet de student dan maar zien aan te 
tonen dat hij wel degelijk uitwonend is. 
Volgens de LSVb-voorzitter is er niet alleen 
sprake van omgekeerde bewijslast, maar 
ook van "een onaanvaardbare aantasting 
van de inkomenspositie van studenten", 
en wordt het beginsel van rechtszekerheid 
door de actie geschonden. In individuele 
gevallen kan een benadeelde student te
recht bij het College van beroep studiefi
nanciering. De LSVb gaat op dit moment 
echter na of zij haar principi Ie bezwaren 
tegen de actie kan voorleggen aan de 
rechter, bijvoorbeeld in een kort geding. 
Dat gebeurt mede naar aanleiding van de 
uitspraken van de hoogleraar sociaal ze
kerheidsrecht prof.mr. F.M. Noordam, die 
vorige week in de UK vraagtekens zette bij 
de juridische onderbouwing van de con
troleactie. De LSVb protesteerde al eerder

per brief bij minister Ritzen tegen de con
troleactie. Ze tekende onder andere be
zwaar aan tegen de korte termijn waarop 
gereageerd moest worden, het achterwe
ge laten van aanmaningen en het slechte 
publiciteitsbeleid. Ritzen deelde de be
zwaren niet. "Dit is een normale activiteit 
voor een zich verantwoordelijk wetende 
overheid", luidde zijn antwoord.
De Tweede Kamerfractie van Groen Links 
laat desgevraagd weten dat zij het niet 
juist acht dat de Informatiseringsbank au
tomatisch op de beurs kort wanneer het 
controleformulier niet tijdig is terugge
zonden. De fractie deelt de mening van de 
LSVb dat er sprake is van een omgekeerde 
bewijslast. Ook de terugwerkende kracht 
van de maatregel is volgens Groen Links 
onjuist. Een medewerker van de fractie 
zegt dat zowel de omgekeerde bewijslast 
als maatregelen met terugwerkende 
kracht bij de studiefinanciering, al eerder

Kan de Informatiseringsbank geld terugvorderen?
De accountant fronst al jaren zijn wenkbrauwen wanneer hij 

de boeken van het Groningse filiaal van het ministerie van 
Onderwijs inziet. En met nieuwe bezuinigingen in het vooruitzicht 
is Den Haag er alles aan gelegen dat ieder dubbeltje twee keer 
wordt omgedraaid alvorens het wordt uitgegeven. Geen wonder 
dus dat de Informatiseringsbank aan het controleren slaat. Ze is op 
zoek naar een slordige 140 miljoen gulden. Het bedrag dat 
volgens een schatting van de bank jaarlijks ten onrechte in de 
zakken van studenten verdwijnt. Afgelopen voorjaar ging de 
toeslag voor ziektekosten onder het mes, en nu is het de beurt aan 
de uitwonenden toeslag, zoals het verschil tussen de basisbeurs 
voor thuiswonende en uitwonende studenten in de new speak 
van de Informatiseringsbank heet. Om de controle niet te laten 
verzanden in een eindeloze stroom aanmaningen, brengt de bank 
zwaar geschut in stelling: wanneer de student zijn controlefor
mulier niet tijdig retourneert, wordt zijn beurs zonder pardon en 
met terugwerkende kracht verlaagd naar die van een thuiswo
nende. Bij de controle op de ziektekostentoeslag hanteerde de 
bank een soortgelijke maatregel, zij het dat toen nog wel een 
aanmaning werd verstuurd. Hoogleraar sociaal zekerheidsrecht 
prof.mr. F.M. Noordam bestreed vorige week de rechtsgeldigheid 
van deze maatregelen. Volgens hem biedt de Wet op de Studief
inanciering (WSF) er geen juridische basis voor. Zijn belangrijkste 
bezwaar luidt dat het om een generieke maatregel gaat, terwijl 
per individuele student aannemelijk gemaakt zou moeten wor
den dat hij thuiswonend is.
De Informatiseringsbank denkt daar uiteraard anders over. Ze 
beroept zich daarbij op artikel 55 van de wet, waarin vier gronden 
staan die aanleiding kunnen zijn om de hoogte van het beursbe
drag te herzien. Even doorbijten: "Onze Minister kan een beschik
king waarbij studiefinanciering is toegekend, (...), herzien op 
grond van: a. een beslissing waarvan de studerende wist, dan wel 
redelijkerwijs had kunnen weten dat deze onjuist was, b. het feit 
dat te veel of te weinig studiefinanciering is toegekend, de termijn 
te hoog of te laag is vastgesteld dan wel de draagkracht van de 
debiteur te hoog of te laag is vastgesteld, op basis van onjuiste of 

door Groen Links aan de kaak zijn gesteld. 
"Ook al is er een juridische basis voor, het 
blijft onrechtvaardig. Dat juristen nu zeg
gen dat het wettelijk niet kan, sterkt ons 
alleen maar in die opvatting", aldus de 
fractiemedewerker. Groen Links is van plan 
om iets te ondernemen, maar er moet nog 
overleg gepleegd worden over hoe en wat. 
De andere Kamerfracties die voor com
mentaar bereikbaar waren, verwezen naar 
het College van beroep. "Het is een zaak 
van de rechter, in dit geval het College van 
beroep studiefinanciering", aldus PvdA- 
woordvoerder studiefinanciering Willem 
Vermeend. "De geijkte weg is om het daar
aan voor te leggen, en ik ga daar als mede
wetgever nu geen uitspraken over doen. 
Als er een uitspraak van het College ligt, 
wil ik graag commentaar geven."

Laurens Berentsen

onjuist verwerkte gegevens anders dan bedoeld onder a, c. het feit 
dat de betrokkene heeft gehandeld in strijd met het bepaalde bij 
of krachtens deze wet, of d. andere, nader gebleken feiten of 
omstandigheden, die, waren zij eerder bekend geweest, tot een 
andere beschikking zouden hebben geleid." Als het u enigszins 
begint te duizelen, ligt dat niet uitsluitend aan uw gebrek aan 
juridische kennis: u bevindt zich in goed gezelschap. Prof.mr. H.H. 
Maas, emeritus-hoogleraar internationaal publiekrecht, veegde 
in 1986 in een artikel in het Nederlands Juristen Blad al de vloer 
aan met de onduidelijkheid van het geciteerde wetsartikel.
De Informatiseringsbank voelt wellicht nattigheid. Met de niet 
denkbeeldige kans dat het beroepsprocedures gaat regenen, wil 
ze haar kruit droog houden en niet vertellen op welk van de 
herzieningsgronden de omstreden maatregel is gebaseerd. 
Nauwkeurig lezen leert echter dat in deze multiple-choicevraag c 
het enige 'mogelijk' juiste antwoord is. De student die op kamers 
woont en het controleformulier niet heeft teruggestuurd, krijgt 
geen te hoge beurs vanwege een onjuiste beslissing over de beurs 
(a). Van onjuiste of onjuist verwerkte gegevens is geen sprake (b). 
Evenmin zijn er feiten of omstandigheden aan het licht gekomen 
die tot een ander beursbedrag zouden moeten leiden (d). Resteert 
c. Hetgeen onder c staat moet dan wel gelezen worden als een 
zogenaamde 'administratieve sanctie'. Door het controleformu
lier niet terug te sturen heeft de student gehandeld in strijd met 
de verplichting in de WSF om inlichtingen te verstrekken, en bij 
wijze van sanctie wordt zijn beurs gekort. Zo zou de redenering 
kunnen luiden, zij het dat er dan wel met een kanon op een vlieg 
wordt geschoten. Het niet terugsturen van een formulier wordt 
bestraft met een boete van maximaal 3.828 gulden (11 maal het 
verschil tussen de basisbeurs voor uit- en thuiswonenden), plus 
een verlaging van de beurs in de toekomst. Het rechtsbeginsel van 
evenredigheid wordt hier met voeten getreden. Bovendien moet 
de Informatiseringsbank aantonen dat de student iets te verwij
ten valt, voordat ze straffen begint uit te delen. Afgezien van de 
strafmaat en de verwijtbaarheid is het beroerde voor de Informa
tiseringsbank dat allerminst duidelijk is wat oud- minister Deet-

’Universiteit moet 
bestuur zelf regelen’

De universiteiten moeten hun eigen bestuursregelementen kun
nen maken. De minister van onderwijs kan volstaan met het geven 
van richtlijnen daarvoor; gedetailleerde wettelijke bepalingen 
voor de inrichting van het universitaire bestuur zijn niet meer 
nodig.
Deze conclusie is maandag getrokken door de deelnemers aan de 
door minister Ritzen georganiseerde (vervolg)conferentie over de 
bestuursorganisatie in het hoger onderwijs. De conferentie, die in 
beslotenheid plaatsvond in Zeist, werd bijgewoond door tal van 
prominenten uit het universitaire bestuurscircuit, door politici en 
ambtenaren. Ook waren enkele studenten aanwezig, bestuursle
den van het Interuniversitair Studenten Overleg (ISO) en de Lan
delijke Studenten Vakbond (LSVb). De LSVb-bestuurders zijn tij
dens een eerdere conferentie over hetzelfde onderwerp op 29 
oktober in Kijkduin nog demonstratief opgestapt.
Volgens conferentievoorzitt'er prof.dr. A. van der Zwan willen de 
universiteiten meer ruimte hebben voor het inrichten van hun 
bestuurlijke organisatie. Deze organisatie zou per instelling an
ders kunnen uitpakken, afhankelijk van de eigen wensen en 
tradities. Dat betekent dat elke universiteit zijn eigen bestuursre
glement moet kunnen opstellen aan de hand van enkele richtlij
nen die de minister van onderwijs daarvoor geeft.
Gedetailleerde wettelijke bepalingen, waarin de universitaire 
democratie en inspraak worden 'uitgespeld' en waarin de verhou
ding tussen college van bestuur en facultair bestuur is geregeld, 
kunnen dan vervallen. Volgens Van der Zwan willen de universi
teiten echter wel maatschappelijke verantwoording afleggen 
voor hun besturingswijze. De minister van onderwijs moet daarom 
toezicht kunnen houden, bijvoorbeeld door periodiek 'manage
ment-audits' te organiseren.
De conferentie-deelnemers wilden ook aanbevelingen doen voor 
de richtlijnen die de minister ten aanzien van het bestuursregle
ment moet uitvaardigen. Van der Zwan zei maandag dat de 
bewoordingen daarvan zo ‘gevoelig' liggen, dat hierover nog een 
schriftelijke raadpleging wordt gehouden. Een einddokument 
van de conferentie zou echter 'binnen enkele dagen' gereed zijn. 
(HOP/jd) 

Pi
b<

man, onder wiens verantwoordelijkheid de WSF is ingevoerd, met 
sub c heeft beoogd. Dat wist Deetman zelf ook niet goed. "In 
onderdeel c gaat het inderdaad om een afzonderlijke administra
tieve sanctie", antwoordde hij de Tweede Kamer in 1985. Toen de 
WD-fractie in de Eerste Kamer daar nog eens navraag naar deed, 
liet Deetman nog geen half jaar later het tegenovergestelde 
weten, namelijk dat herziening volgens sub c uitsluitend bedoeld 
is "onjuistheden te herstellen en niet mede strafkortingen op te 
leggen." Overeenkomstig het laatste antwoord is er in de WSF of 
elders ook niks geregeld over wanneer een administratieve sanc
tie wordt opgelegd, en wat daarvan de hoogte is. Als de Informa
tiseringsbank zich op sub c als sanctie beroept, had ze met even 
veel, of liever gezegd even weinig recht de hele beurs kunnen 
intrekken, of bijvoorbeeld vijftig gulden kunnen korten.
Beroepsinstanties, zoals het College van beroep studiefinancie
ring, zijn zeer kritisch waar het gaat om het terugvorderen of 
verlagen van uitkeringen. Daarbij legt de vraag of het uitvoerings
orgaan, in dit geval de Informatiseringsbank, zorgvuldig heeft 
gehandeld veel gewicht in de schaal. En dat is voor de Informa
tiseringsbank misschien nog wel moeilijker aannemelijk te maken 
dan de vertaling van sub c in een administratieve sanctie. De 
termijn van nog geen vier weken waarbinnen het controleformu
lier teruggestuurd moest worden, en het achterwege laten van 
aanmaningen, kunnen moeilijk onder het kopje 'zorgvuldig' 
worden gerangschikt, om maar eens twee voorbeelden te noe
men. Zeker niet in het licht van de vergaande consequentie voor 
de benadeelden. Het predikaat 'onbehoorlijk bestuur' lijkt eerder 
op zijn plaats. Dat de Informatiseringsbank niet strikt de hand 
houdt aan de inzendingstermijn, is aardig maar irrelevant. In een 
rechtsstaat zijn burgers niet afhankelijk van de welwillendheid 
van de overheid, maar respecteert die overheid dezelfde wetten 
en regels die zij de burger oplegt. Ook als zij op zoek is naar te veel 
uitbetaalde studiefinanciering.

Laurens Berentsen, UK Groningen
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Gynaecoloog Evers laakt modieuze neigingen van collega's

Pindakaas en jampotjes 
bedreigen ons nageslacht

Wat is het allergevoeligste plekje waar je een Nederlandse man kunt 
raken? Niet zijn haargroei, zijn leeftijd, de maat van zijn neus, buik 
of penis, maar zijn zaadproductie. Dat weten we sinds vorige week 
donderdag, toen de nieuwe hoogleraar in de Gynaecologie en 
Verloskunde, professor Hans Evers, in zijn inaugurale rede terloops 
een opmerking maakte over de kwaliteit van ons zaad. Geen krant, 
radio- of TV-programma liet het onvermeld: de kwaliteit van ons 
zaad holt achteruit. Voor Nederlandse bladen ging het om 
Nederlands zaad en voor èên krant ging het zelfs om Europees zaad. 
Maar dat was dan ook een Engelse, de Daily Telegraph, die mevrouw 
Thatcher nooit genoeg nieuwe argumenten in de schoot kan werpen 
om haar te helpen waarschuwen dat toenadering tot Europa alleen 
maar tot verval kan leiden.

Hans Evers: van 
de meeste 
nieuwe 
technieken hoor 
je na een jaar 
niets meer 
(foto Franco Gori)

, er,k nu niet dat Evers donderdag alle 
rer>, die in hun beste pak naar de aula 

l^ren gekomen om naar zijn oratie te 
lsteren, plotseling verschrikt naar hun 
fne deed kijken met een blik van „je 
'Helttoch niet aan mij, schat!" Wat Evers 

®rkelijk over zaadproductie zei, was min- 
I Verontrustend dan in de media terecht 
. arn. Letterlijk zei hij: „Zo is er het pro- 

van de afnemende kwaliteit van de 
^cellen bij de man gedurende de laat- 

6 decennia. In Denemarken, waar een 
de traditie bestaat op het gebied van 
derzoek van mannelijke vruchtbaar- 
'd. nam de gemiddelde kwaliteit van het 
ad in twintig jaar dramatisch af. Deze 
vindingen worden bevestigd door di- 

Amerikaanse ondrezoeken. Ook in 
aastricht vonden wij dergelijke verande- 

. 9en: als wij de officiële criteria van de 
reldgezondheidsorganisatie voor nor- 

j a| Ruchtbaar zaad aanhouden, volde- 
n hieraan in 1980 34% van de op onze 
^htbaarheidspolikliniek ingeleverde 

terwijl er thans, in 1990, nog 
'1%? *3% aan voldoen: een daling van 

^Sens Evers, inmiddels bijgekomen van 
. °verdonderende hoeveelheid reacties, 

<ijn constatering niet gegeneraliseerd 
horden. „De mannen die hier komen, be- 
. r®n tot een paar dat problemen heeft 

het krijgen van kinderen, anders zou- 
te hier niet komen. Het gaat dus om 

tiet sPec,^’e*c 9roepje mannen." Toch 
^Vers in de achteruitgaande kwaliteit 

dat de in9eleverde porties een indicatie 
•n,er iets mis is en hij waagt zich zelfs aan 
heid e hypotheses. Zo is er de mogelijk- 
isj at het milieu een rol speelt: „Sperma 
dater gevoelig voor invloeden van buiten 
het a's ar,dere snel groeiende weefsels. Bij 
rda ?'nste geringste merk je al een 
Oris^'6' Misschien zit er iets in de lucht of in 
da|<eten- Kijk maar eens op een pot pin- 
t^aas hoeveel E-stoffen daarin voorko- 
Van ',^aar kan er best een tussen zitten die 
ta^'^oed is op de kwaliteit van het

Strakke broeken

V-hjg V|tamientje als bedreiging voor het 
slatht. Wie zijn pindakaasperiode 

0vÇrer de rug heeft kan eens nadenken 
®en andere mogelijke oorzaak: krijgt 

t^J^otum altijd genoeg de kans op 
VçfL^atuurwisselingen te reageren? Het 

aa* van de strakke onderbroeken, die 
krachtenspel der natuur verhin- 

ififl ’ls al langer bekend. „Dat moeten we 
ad serieus nemen," zegt Evers. „De 

^eeft dat probleem praktisch op- 
°mdat nu iedereen wijde pantalons 

^l«(j1<ers^orts draagt. Maar een paar jaar 
®h, toen die strakke spijkerbroeken 

in de mode waren, was het een reëel pro
bleem. Dan liep je risico dat het zaad te 
koud of te warm werd. Als het zaad 37 in 
plaats van 36 graden is, zie je onder de 
microscoop dat het heel loom beweegt. Je 
zou er dus ook aan kunnen denken dat een 
zittend leven een oorzaak kan zijn, vooral 
als je in een goed verwarmd gebouw zit. 
We hebben dat ontdekt bij mannen die in 
een rolstoel zitten. Die hadden een slechte 
kwaliteit zaad, die er nog erger op werd 
omdat de zitting van zo'n rolstoel meestal 
van plastic is en dat broeit."
Voor de meer anthropologisch ingestelde 
zoekers van het juiste antwoord denkt 
Evers tenslotte aan een fenomeen dat va
ker in de dierenwereld is waargenomen: 
als een diersoort met een beperkte leef
ruimte teveel exemplaren krijgt om naar 
behoren te leven, past het voortplan- 
tingsmechanisme bij de vrouwtjes óf de 
mannetjes zich vanzelf aan. Dan produ
ceert het vrouwtje minder eitjes en het 
mannetje minder zaadjes totdat er weer 
een hogere productie nodig is.
Maar die fraaie en minder fraaie verkla
ringen staan allemaal niet in de oratie van 
Evers: „Ik heb die opmerking over het zaad 
alleen maar terzijde gemaakt. Maar zoiets 
wordt eruit gepikt, omdat er een verband 
met viriliteit gelegd wordt. Om echt een 
uitspraak te doen over de kwaliteit van ons 
sperma zou je een heel ander onderzoek 
moeten doen. Dan zou je dus ook naar 
mannen moeten kijken die geen proble
men hebben. Ik denk niet dat je die zo 
gemakkelijk bereid kunt vinden om aan 
een onderzoek mee te werken, als je be
denkt dat we nu al praktisch geen donors 
voor de spermabank kunnen vinden." Het 
wegblijven van de zaaddonors wijt Evers 
overigens aan de onzekerheid rond de 
vraag of een donor anoniem kan blijven: 
„Zolang we daar geen zekerheid over 
krijgen, ligt de de hele donorinseminatie 
praktisch stil."

Omvang probleem onbekend

Trouwens, alvorens een uitspraak te doen 
over groeiende bezorgdheid over inferti- 
liteit, zou Evers eerst wel eens meer willen 
weten over de omvang van infertiliteit. 
„We weten eenvoudig niet hoe groot het 
probleem is. Je kunt wel gaan tellen hoe
veel paren kinderloos blijven, maar dan 
weet je nog niet hoeveel er vrijwillig en 
onvrijwillig kinderloos zijn. Ik heb wel eens 
een onderzoeksvoorstel ingediend om dat 
te onderzoeken, maar dat werd volgens de 
faculteit te duur. Alleen al voor het geven 
van namen en adressen van kinderloze 
echtparen rekenden sommige gemeenten 
zestig gulden per adres.
Ook het gegeven dat steeds meer echtpa
ren metvruchtbaarheidsklachten naar zijn 

kliniek komen, hoeft volgens Evers geen 
teken te zijn dat de mensheid aan het 
degenereren is. Evers verklaart dat eerder 
door de stormachtige ontwikkelingen in 
zijn vak: „De mogelijkheden om paren te 
helpen die moeilijk kinderen kunnen krij
gen, zijn de laatste tijd gigantisch toege
nomen. Daaardoor zie je ook paren naar 
de kliniek komen, die in eerdere instantie 
de hoop al hadden opgegeven, er is dus 
sprake van een inhaalvraag."
Het groeiende aantal mogelijkheden om 
mensen, vaak met eenvoudige ingrepen, 
te helpen leidt bovendien tot een drem
pelverlaging. Evers: „Vroeger wachtte 
men veel langer voordat men naar de kli
niek ging of legde men zich erbij neer dat 
men geen kinderen kon krijgen. Tegen
woordig zie je al vaak paren, als het een 
jaar niet gelukt is. Dat komt ook omdat de 
opbouw van een gezin veel meer dan 
vroeger een kwestie van plannen is ge
worden. Vooral als een vrouw het moment 
waarop ze kinderen wil krijgen uitstelt, 
bijvoorbeeld tot ze tegen de veertig loopt, 
dan heb je niet meer zo veel tijd te verlie
zen." Vaak blijkt de klacht gemakkelijk te 
verhelpen. Vijf procent van de vrouwen 
die naar het ziekenhuis komen met de 
klacht dat ze niet zwanger kunnen wor
den, blijken al zwanger te zijn. Evers ver
klaart dat door de uiterste inspanning die 
het echtpaar gedaan heeft om een bezoek 
aan de kliniek te vermijden. Bij de helft van 
de overige paren lukt het binnen een jaar 
door hen enkele nuttige adviezen mee te 
geven. Bij de andere helft is een meer 
intensieve behandeling nodig. Wanneer 
de oorzaak van de onvruchtbaarheid ech
ter bij de man ligt, is er praktisch geen hulp 
mogelijk. Wie dan toch kinderen wil, moet 
denken aan inseminatie met donorzaad, 
aldus Evers.

Laser-cowboys

Bezorgdheid over de afnemende kwaliteit 
van ons zaad was dus niet het onderwerp 
van de oratie van Evers. Hij maakt zich over 
iets heel anders grote zorgen: de wildgroei 
van medische verrichtingen, die een ge
volg is van de stormachtige ontwikkelin
gen in zijn vak. Een lange lijst voorbeelden 
van totaal overbodige of zelfs gevaarlijke 
behandelingen illustreerde die bezorgd
heid. Veel vakgenoten nemen iedere nieu
we behandelingstechniek klakkeloos over, 
zonder ooit te informeren naar de effec
tiviteit daarvan. Nu is de invoering van een 
nieuwe behandeling van een onvrucht- 
baarheidsprobleem vaak behept met het 
probleem dat er geen controlegroep kan 
worden geformeerd. Niemand wil het ri
sico lopen met een nep-behandeling in 
een controlegroep terecht te komen, 
maar, zo beweert Evers: „Het zonder kri

tische evaluatie introduceren van nieuwe, 
dure, belastende therapieën trekt in 1990 
een mijns inziens onverantwoord zware 
wissel op het vertrouwen van de patiënt en 
op het budget van het ministrie van WVC." 
Als voorbeeld noemt Evers de behandeling 
van minimale endometriose: „Nuwe er na 
twintig jaar achter komen dat medica
menteuze behandeling geen effect sor
teert ten aanzien van de bij deze ziekte 
voorkomende subfertiliteit, introduceren 
we zonder blikken of blozen de meest 
kostbare en gevaarlijke laserapparatuur in 
onze klinieken onder het evenmin ooit 
bewezen adagium dat het weglaseren van 
de bruine endometriosevlekken in de 
buikholte de fertiliteit van de patiënte ten 
goede zou komen. Reeds zijn duizenden 
patiënten met endometriose ten slachtof
fer gevallen aan de laser-cowboys. Maar 
het enige dat ten aanzien van laserappa
ratuur is de gynaecologie tot op heden 
onomstotelijk is bewezen, is dat het een 
onhandig grote, extreem dure variant is op 
een heel scherp mes."

Jampotje

Evers noemt nog een ander voorbeeld: 
wanneer om onverklaarbare redenen 
geen bevruchting optreedt, nemen veel 
artsen hun toevlucht tot kunstmatige in
seminatie met het eigen zaad van de man. 
„Men denkt dan: als ik dat zaad eens mooi 
voor de ingang van de eileider deponeer, is 
de kans op bevruchting veel groter. Maar 
de zin van die behandeling is nooit aan
getoond. Wat gaat daaraan vooraf: de 
man moet zijn zaad in een koud jampotje 
deponeren, naar het ziekenhuis fietsen 
met het jampotje onder de snelbinder, 
daar wordt het zaad in een plastic spuit 
opgezogen en met een plastic slangetje 
gedeponeerd op de plaats waar het twee 
uur eerder onder heel wat comfortabeler 
omstandigheden had kunnen arriveren." 
Het klakkeloos overnemen van allerlei 
nieuwe technieken acht Evers het gevolg 
van diverse omstandigheden: studenten 
leren zich als sponzen te gedragen die alles 
opnemen wat hen wordt voorgeschoteld 
en nieuwe technieken worden veel te snel 
in publicaties gepresenteerd. „Van de 
meeste technieken die je met veel bom
barie ziet worden aangekondigd, hoor je 
later nooit meer iets. Dan blijkt het dure 
artikel in The New England Journal of 
Medicine op lucht te zijn gebaseerd. De 
drang tot publiceren is groot, maar je moet 
zo bedenken: als er vandaag iets over een 
nieuwe behandeling in de Margriet staat, 
weet je al dat het te laat is. Dan staan ze 
morgen in de rij en als je dan zegt dat jeer 
niets in ziet, gaan ze overmorgen naar 
Heerlen."

Jacques Herraets
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Bulletin
Bulletin wordt voor een deel verzorgd door de dienst Voorlichting. 
Kopij voor Bulletin moet via contactpersonen worden ingeleverd: 
^akgr./comm. FdAW: P.Galestin, Fac.Bur., Bredestraat 24, tel. 
887487, voor woe. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdEW: B.Staveaux, Fac.Bur., Tongers- 
astraat 53, tel. 888271, voor do. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdG: R.le Doux, Fac.Bur., Dr.v.Kleefstraat 
25. tel. 888643, voor woe. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdGW: D.Verheyen, Fac.Bur., Lenculen- 
straat 14, tel. 887253, voor woe. 12.00 uur.
Vakgr./comm./studiever. FdR: M. de Heer, Fac.Bur., Zwingelput 4, 
tel. 887041, voor woe. 13.30 uur.
5tudenten(sport)ver./Studentenpastoraten: N. Plompen, 
Sted.zaken, Lenculenstraat 26, tel. 887354, voor woe. 16.00 uur. 
testituten behorend bij een faculteit: bij de facultaire contactpersoon, 
^richten voor onderdeel 'Universiteit Algemeen' inleveren bij 
^•Vermeer, Voorlichting, Bouillonstraat 3, tel. 887172, voor vrij. 
’2 00 uur.
Externe berichten worden alleen opgenomen als er plaats is. 
formatie: H.Vermeer, Voorlichting, tel. 887172.

UNIVERSITEIT ALGEMEEN

Uitreiking eretekenen aan prof.dr. H.C. Hemker (rectifica
tie)
De lezing van prof.dr. Y. Laporte, op 12 december om 16.00 uur, 
*al in tegenstelling tot wat uit de convocatie kon worden opge
haakt, in het Frans gehouden worden en als titel dragen 'Le 
'-ollège de France, une institution singulière'.

F
r°f. Oort voorzitter Center for European Studies
er 1 november is drs. L.E.H. Vredevoogd als voorzitter van het 
enter for European Studies opgevolgd door prof.dr. C.J. Oort. 
r°f. Oort is momenteel adviseur van de Raad van Bestuur van de 

en buitengewoon hoogleraar geld-, krediet- en bankwezen 
aan de RL. Hij geniet in Nederland vooral bekendheid vanwege 
2|jn voorzitterschap van de 'Commissie Oort', ter vereenvoudiging 
ïar> de Nederlandse loon- en inkomstenbelasting.
. rs- Vredevoogd, voorzitter van het CvB, was vanaf de oprichting 
ln januari 1988 voorzitter van het CES. Hij draagt zijn functie over 

het moment dat duidelijk is geworden dat het CES in de 
. Orhende jaren en actieve rol zal gaan spelen op de markt van 
tefernationaal contractonderwijs.

doerede prof.dr. J.L.H. Evers
J-L.H. Evers, hoogleraar in de Obstetrie/Gynaecologie aan de 

'Jksuniversiteit Limburg, spreekt ter gelegenheid van de aan

formatie over promoties en inaugu- 
ele redes: 887210/7096

Inauguratie S.de Lange. Aula, Ts53, 
'6 uur
'll Lezing door T.Ziesemer over de 

L?, risis, de Duitse eenheid en de ont- 
^kelingslanden. Kamer 1090 Ts53, 11

Symposium Strategies for 2000. 
rht^C, 9-17 uur. Info: Maastrichtse Econo
men Vereniging, 043-618399
. "'*1 Lezing door M.FIothuis 'Debussy en 
e Eranse school'. Collegezaal, Zwi4, 20

Info: Stud.Generale, 887541
L P FISEM lezing Water, sanitatie en 
^SJiene. Auditorium Randwyck, Deb1,14- 
'5uur
Al Lezing door W.Callebaut 'Darwin, 
ri?So°f van de 21ste eeuw'. Practicum- 
m^ten a+b Zwi4, 16.30-17.30 uur. Info: 

?88382

h, 1l Lezing door Th.de Boer over de 
Ier Nijhoff. Collegezaal Zwi4, 20 uur. 
Ï9° Stud'urn Generale, 887541
r 11 Lustrumcongres FdGW. Uitreiking 

^ yuarina Pijls Prijs. MECC, 9-16.30 uur.
? mw.A.Simon, 887254

11 Vergadering Universiteitsraad. UR 
?a«l Bou3, 17 uur
^.11 Klinische lezing door P.v.Breda 
’riesman 'Patient met doofheid, slecht- 

ndheid en braken; een algemeen im- 
q Zoologisch lijden?'. Colloquiumzaal 
f>. 4 Randwyck, Deb1, 17-18 uur. Info: 
29.n/Harry> 882213
lr 11 Concert, Franse componisten. In- 

Podium, St.Maartenspoort 2,20.30 uur.
j0°: Stud-Generale, 887541

'H inauguratie mw.H.Huijer-Abu Saad.
Oj a' Ïs53, 16 uur
Biyi^ Bibliotheekinstructie Bibl. AZM/ 

Bonnefanten en Randwyck, 14 uur
12 Lezing door H.Sabbe 'Schönberg en 
tweede Weense School'. Collegezaal, 

AGENDA

Zwi4, 20 uur. Info: Stud.Generale, 887541 
05-12 Lezing door W.Callebaut 'Darwin, 
filosoof van de 21ste eeuw'. Practicum- 
ruimten a+b Zwi4, 16.30-17.30 uur. Info: 
888382
06-12 Promotie mw.C.Verkeste. Aula, 
Ts53, 14 uur
06-12 Promotie P.Boekkooi. Aula, Ts53,16 
uur
06-12 Concert, de Tweede Weense School. 
Intropodium, St.Maartenspoort 2, 20.30 
uur. Info: Stud.Generale, 887541
07-12 Promotie H. van Huisseling. Aula, 
Ts53, 14 uur
07-12 Promotie G.Muijsers. Aula, Ts53, 16 
uur
11-12 College door W.Kusters over 
L.Ferron. Kamer 1000, Ts53, 16 uur. Info: 
Stud.Generale, 887541
11- 12 Lezing door E.Schönberger over 
Stravinsky. Collegezaal Zwi4, 20 uur. Info: 
Stud.Generale, 887541
12- 12 Uitreiking Chevalier de la Légion 
d'Honneur door de Franse ambassadeur in 
Nederland dhr.J.R.Bernard aan 
H.C.Hemker. Feestzaal, Bou3, 16 uur 
12-12 Lezing door W.Callebaut 'Darwin, 
filosoof van de 21ste eeuw'. Practicum- 
ruimten a+b Zwi4, 16.30-17.30 uur. Info: 
888382
12- 12 Literaire avond over L.Ferron. Re
doute Stadsschouwburg, 20 uur. Info: 
Stud.Generale, 887541
13- 12 Promotie R. van Gelooven. Aula, 
Ts53, 16 uur
13- 12 Concert Stravinsky, Nederlandse
componisten. Intropodium,
St.Maartenspoort 2, 20.30 uur. Info: 
Stud.Generale, 887541
14- 12 Promotie R.Huijsman. Aula, Ts53,14 
uur
14-12 Promotie Mw.L. van de Goor. Aula, 
Ts53, 16 uur
17-12 Afscheidssymposium F.Bosman. 
Stadsschouwburg, 11.45-17 uur. Info:

vaarding van zijn ambt een rede uit, getiteld 'Festina lente'.
Binnen de gynaecologie is de behandeling van patiënten met 
ongewenste onvruchtbaarheid een apart specialisme aan het 
worden. Het aantal mensen met de klacht 'onvruchtbaarheid' 
neemt snel toe.Daar zijn diverse redenen voor aan te wijzen. De 
kwaliteit van de zaadcellen bij de man neemt af. Een andere 
oorzaak: steeds meer vrouwen stellen hun eerste zwangerschap 
uit. Bij de vrouw daalt de kans op het optreden van een zwan
gerschap met het stijgen der jaren.
De snelle ontwikkeling van de moderne voortplantingstechnie
ken in het recente verleden en de publiciteit daaromheen, heeft 
een niet onaanzienlijk aantal patiënten ertoe gebracht de draad 
weer op te vatten.

Intreerede prof.mr. A.J.C.M. Geers
Mr. A.J.C.M. Geers, hoogleraar in het Publiekrecht, in het bij
zonder Sociaal Recht, aan de Rijksuniversiteit Limburg, heeft ter 
gelegenheid van de aanvaarding van zijn ambt een rede uitge- 
proken, getiteld 'De sociale kwestie; honderd jaar later'.
Het najaarsakkoord over de arbeidsongeschiktheid, dat tussen 
sociale partners en overheid is afgesloten, hanteert vooral de 
oude recepten die bewezen hebben niet te voldoen: goede be
doelingen, nader te maken afspraken, adviesaanvragen en nader 
onderzoek. Een aantal van de gemaakte afspraken is bovendien 
(om juridische gronden) al langer verplicht en biedt dus niets 
nieuws.
Helaas is deze gang van zaken niet nieuw. In de afgelopen vijftien 
jaar zijn tenminste zes arbeidsrechtelijke onderwerpen aan de 
orde geweest die, als zij waren afgerond in deugdelijke wetge
ving, een bijdrage hadden kunnen leveren aan het terugdringen 
van de groei van de arbeidsongeschiktheid. Toch moet gecon
cludeerd worden dat de genoemde onderwerpen die functie niet 
hebben kunnen vervullen. De oorzaak ligt bij verschillende fac
toren. In de eerste plaats de lange duur van het reguleringsproces 
door de grote heen-en-weer-schuif operaties.

Promotie drs. P. Höppener
Drs. P. Höppener zal op 22 november zijn proefschrift 'Automa
tisering en wetenschappelijk onderzoek in de huisartspraktijk' 
verdedigen. Promotores zijn prof.dr. J.A. Knottnerus en prof.dr. 
H.F J.M. Crebolder. In zijn proefschrift bespreekt drs. Höppener de 
voortschrijdende integratie van de computer in de huisartsprak
tijk. Hij is ervan overtuigd dat de meeste Nederlandse huisartsen 
in de negentiger jaren de computer de plaats zal innemen van de 
zogenaamde 'groene kaart'. Hierdoor zal de praktijkvoering van 
de huisarts blijvend veranderen: probleem-geöriënteerde regis
tratie wordt pas dan goed mogelijk. De geautomatiseerde uit
wisseling van gegevens maakt het voor de huisarts gemakkelijker

888584/888585
18- 12 Lezing door H. van Dijk over Neder
landse componisten. Collegezaal Zwi4, 20 
uur. Info: Stud.Generale, 887541
19- 12 Bewegen op muziek. Sporthal Rand- 
wijck, 17.30 uur
20- 12 Promotie Mw.N.Rehrer. Aula, Ts53, 
16 uur
20- 12 Psychiatrisch colloquium, zaal Pos
jet, Vijverdal, 20-20.30 uur H.Struyker 
Boudier & BJansen 'Time series measure
ments of blood pressure'; 20.30-21 uur 
W.Machleidt 'Changes in power spectra in 
the EEG inducted byemotions'; vanaf 21.15 
uur discussion about experimental ap
proaches of complex biological processes 
with non-linear procedures. Info: 
Klin.Psychiatrie, 685329
24- 12 Verplichte ADV-dag RL gesloten
25- 12 Eerste kerstdag RL gesloten
26- 12 Tweede kerstdag RL gesloten
27- 12 Verplichte ADV-dag RL gesloten
28- 12 Verplichte ADV-dag RL gesloten 
31-12 Verplichte ADV-dag RL gesloten

1991

11-01 Dies natalis RL. St.Janskerk, 15.00 
uur
17-01 Promotie D.Stemerding. Aula, Ts53, 
14 uur
17-01 Promotie R.Kabir. Ts53, 16 uur
17-01 Psychiatrisch colloquium. J.Hovens 
'Een blik op de (on)mogelijkheden van 
psychotherapeutische behandeling bij 
borderline patiënten'. Zaal Posjet, Vijver
dal, 20 uur. Info: Klin.Psychiatrie, 685329
11- 02 Carnavalsmaandag RL gesloten
12- 02 Carnavalsdinsdag RL gesloten
21- 02 Psychiatrisch colloquium. H.Bogte 
'Neuropsychologische aspecten van schi
zofrenie'. Zaal Posjet, Vijverdal, 20 uur. 
Info: Klin.Psychiatrie, 685329 

om zijn centrale positie bij de behandeling van patiënten waar te 
maken. Door dit alles kan de zorg voor de patiënten verbeteren en 
daar gaat het uiteindelijk om.

Oproep
Gevraagd: studenten uit alle faculteiten die lid of plaatsvervan
gend lid willen zijn van het College van Beroep voor de Examens 
ex artikel 122 WWO.
Het College van Beroep voor de Examens (CBE) behandelt be
roepszaken tegen examenbeslissingen. Beroep kan worden in
gesteld tegen beschikkingen van examencommissies, tegen be
handelingen tijdens examens en tegen beschikkingen met be
trekking tot de toelating tot opleiding van de tweede fase.
Het CBE bestaat uit 10 leden en 10 plaatsvervangend leden. Van 
elke faculteit is één student lid en één student plaatsvervangend 
lid. De beroepszaken worden (voor het overgrote deel) behandeld 
in een kamer van 3 leden.
Van student-leden (en plaatsvervangend leden) wordt verwacht 
dat ze de toegezonden dossiers bestuderen en dat ze aanwezig 
zijn bij de behandeling van de desbetreffende zaken. Dit houdt in: 
een voorbespreking voorafgaand aan de openbare behandeling, 
de openbare behandeling zelf en de bespreking in raadkamer na 
afloop hiervan.
Benoeming van student-leden en plaatsvervangend student-le
den geschiedt door de Universiteitsraad, steeds voor de periode 
van één kalenderjaar. Het streven is om de benoemingen per 1 
januari 1991 te doen ingaan.
Inlichtingen kunnen worden ingewonnen bij de secretaris van het 
CBE, mr J.M.A.M. Gerards, tel.: 043-887516/7517.
Belangstellenden worden verzocht vóór 5 december 1990 een 
schriftelijke reactie te sturen aan:
het College van Beroep voor de Examens
t.a.v. mr J.M.A.M. Gerards
dienst Algemene en Juridische Zaken
Postbus 616
6200 MD MAASTRICHT
In de reactie dient in ieder geval vermeld te worden: naam, adres, 
faculteit, studiejaar, korte motivatie.

UNIVERSITEITSRAAD

Op 29 november 1990 zal de 219e bijeenkomst van de Uni
versiteitsraad plaatsvinden. De belangrijkste agendapunten 
zijn:
- advies over nota bewust belonen
- advies over uitgangspunten ondernemingsstructuur
- advies over regeling extra honorering
- rapportage werkgroep reorganisatie algemene diensten
- advies over ambtelijke topstructuur
- begroting VSNU
- nota studentenbeleid.
De vergaderingen van de Universiteitsraad zijn openbaar en be
ginnen telkens om 17.00 uur in de UR-zaal van het Oud-Gouver- 
nement. Belangstellenden kunnen de vergaderingen vanaf de 
publieke tribune bijwonen. Omstreeks 18.00 uur bestaat er in elke 
vergadering van de Universiteitsraad de mogelijkheid om gebruik 
te maken van het sprekerskwartier. Degenen die de Raad op
merkzaam willen maken op een bepaald punt of hun mening over 
een onderwerp willen geven kunnen van dit sprekerskwartier 
gebruik maken. Wel moet men even bij de griffier UR melden dat 
van het sprekerskwartier gebruik wordt gemaakt.

VERKIEZING MC FDG

Met de kandidaatstelling is de tweede fase in de procedure van de 
verkiezing van de MC FdG afgesloten, Nu komt het aan op 
stemmen!!!
Op 15 november 1990 zijn de stempapieren verzonden naar het 
huisadres van de kiezers. De stempapieren bestaan uit: een 
stembiljet, een aanwijzing bij het stemmen en een retourenve- 
loppe. De retourenveloppe met stembiljet dient uiterlijk 29 no
vember 1990 om 17.00 uur in het bezit van het Centraal Stem
bureau te zijn.
U kunt de retourenveloppe met stembiljet als volgt aan het 
Centraal Stembureau doen toekomen:
* per interne post;
* in stembussen die t/m 28 november 1990 aanwezig zijn in het 
BMC, kamer P. Muller en in Randwijck, receptie;
* via de PTT (voor degenen die in het buitenland woonachtig zijn 
geldt dat zij de retourenveloppe dienen te frankeren).
Mocht u geen stempapieren hebben ontvangen, dan kunt u t/m 28 
november 1990 een duplicaat van uw stempapieren krijgen bij de 
secretaris van het Centraal Stembureau, kamer 0026B, Oud Gou
vernement, Bouillonstraat 3 te Maastricht. U moet zich in dat 
geval wel kunnen legitimeren.
Op vrijdag 30 november 1990 zal het Centraal Stembureau vanaf 
09.00 uur, in kamer 1.019 Oud Gouvernement, Bouillonstraat 3, in 
een openbare zitting de uitslag vaststellen. De officiële uitslag zal 
eveneens op vrijdag 30 november 1990, in een openbare zitting 
van het Centraal Stembureau bekend worden gemaakt. Dit ge
beurt om 16.00 uur in het Kruithuis (locatie Tongersestraat 53). 
Mocht u over e.e.a nog inlichtingen wensen, neem dan contact op 
met de secretaris van het Centraal Stembureau, G. Hensen, tel: 
887165/7166.

S.de
Th.de


Academici krijgen 
al snel touwtjes in handen bij PTT

Windstilte is het spookbeeld van de zeiler. Zeilers zijn pas in 

hun element als het waait. En hoe harder het waait, des te groter de 

uitdaging. Ze zullen hun doel bereiken, want ze hebben zelf de 

touwtjes stevig in handen.

Zo vergaat het ook de jonge academici, die bij PTT werken 

aan hun carrière.

PTT zoekt jonge academici van niveau

U bent (bijna) afgestudeerd in accountancy, bedrijfs

kunde, bedrijfseconomie, econometrie, elektrotechniek, 

informatica, (technische) natuurkunde of wiskunde. De cijfers 

keur

op uw eindlijst zijn bovengemiddeld. Naast uw studie heeft u 

diverse activiteiten ontplooid en daarin blijk gegeven van ambitie, 

organisatietalent, creativiteit en initiatief.

U wilt gaan werken bij een groot bedrijf, waar u de gelegen

heid krijgt uw talenten verder te benutten en te ontplooien en waar 

u uw kennis en ervaring kunt uitbreiden.

pttlnederland

PTT zorgt voor ideaal zeilweer

Als Nederlands grootste transporteur van informatie heeft 

Koninklijke PTT Nederland NV nationaal en internationaal een 

belangrijke rol. De kwaliteit van onze dienstverlening staat in de 

wereld hoog aangeschreven en vormt een solide uitgangspunt voor 

verdere expansie.

Als Nederlands grootste particuliere werkgever biedt FIT een 

van functies en carrièremogelijkheden aan jonge academici 

zoals u. Startend in een functie die aansluit bij uw afstudeer

richting krijgt u al snel touwtjes in handen. In overleg met 

Management Development zet u de koers uit.

Uw loopbaan brengt u in verschillende functies en afdelingen. U 

laveert als het ware door de organisatie, waarbij u door opleidingen 

te volgen en ervaring op te doen de touwtjes steeds vaster in 

handen krijgt. Dat u ongetwijfeld ook wel eens wind tegen zult 

hebben, maakt voor u de uitdaging alleen maar groter.

PTT heeft plaats aan boord

Het is nu aan u ons in een bondige sollicitatiebrief ervan te 

overtuigen dat u recht heeft op een plaats. Uw brief kan de start zijn 

van een korte, maar krachtige selectieprocedure, die uiteindelijk de 

beste kandidaten voor ons toekomstig management moet opleveren.

U kunt uw brief sturen aan Koninklijke PIT' Nederland NV, 

concernstaf Management Development, Postbus 15000, 

9700 CD Groningen. Voor meer informatie: 06-0142.

PTT. Waar mensen 't maken.
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^teratuurattendering op maat
De UB biedt tegen een geringe vergoeding de mogelijkheid 
Periodiek geattendeerd te worden op recent verschenen tijd
schriftliteratuur op onderwerp. De literatuurverwijzingen worden 
aangeleverd op diskette (MS-DOS format) en kunnen worden 
opgeslagen in het electronische kaartenbakprogramma Cardbox- 
plus. Op deze wijze blijft u op de hoogte van de vorderingen in uw 
vakgebied. Samen met een inhoudsdeskundige van de UB wordt 
de zoekstrategie opgesteld. Dit is mogelijk voor de volgende 
''teratuurbestanden: Index Medicus/Medline (maandelijks) en/of 
fychological Abstracts (driemaandelijks). De kosten bedragen 
/■25,- per maand/drie maanden per diskette. Voor verdere infor
matie of voor een afspraak voor het opstellen van een zoekstra
tegie kunt u bellen 887430: mw. G. de Jonge; mw. M.L.Knols, F. vd 
Weekhout en P.Niesten.

Basisarts gezocht
n januari a.s. start in opdracht van de Voedingsraad een 6 
maanden durend veldonderzoek naar de relatie tussen nitraat- 
verontreiniging van het drinkwater en het voorkomen van stru- 

,ma. Voor de uitvoering van deze milieugezondheidkundige stu
fte is een
bas'sarts (m/v)
n°odzakelijk. Deze dient specifiek bloedafnames en schildklier- 
Palpaties (eventueel echoscopie) uit te voeren, maar bij voorkeur 
m samenwerking met de voltallige projektgroep integraal bij het 
Pr°jekt betrokken te zijn. Feitelijke aanstelling is niet mogelijk; 
Wel kan in ruil voor de toegezegde participatie een aanneemsom 
^ onkostenvergoeding geboden worden.
mlichtingen:
°r- J- Kleinjans, vakgroep Biologische Gezondheidkunde io, 
8886l0/637.

VACATURE

"terne vacature 170
e dienst Studentenzaken zoekt 5 studenten die 
et "INKOM-TEAM '91“ zullen vormen.

. "team zal belast worden met de organisatie van de algemene 
mtroductie van eerstejaars studenten wo/hbo en zal wérken 
°nder supervisie van het hoofd van de dienst.
teken:
‘ Het voorbereiden en begeleiden van het programma.
Het verzorgen van public relations.
Het verwerven en beheren van de benodigde financiële 
middelen.
Het voeren van het secretariaat.
Het verantwoorden van de activiteiten in de vorm
Van een schriftelijke evaluatie.

freisten;
Uitstekend vermogen tot werken in teamverband.
estuurlijke en/of organisatorische ervaring.

^stelling; 0.1 fte studenassistent van 01-01-1991
[ot OM 1-1991.
!” Khtingen : J. v.d. Schaft, hoofd dienst Studentenzaken, tel. 043- 
8872S8.

BUREAU BUITENLAND

°9ramma voor Samenwerking met Oost-Europa (PSO)
e Nederlandse regering heeft middelen vrijgemaakt voor sa- 
^Werking met enkele Midden- en Oost-Europese landen in het 

ader van het PSO. PSO is met name bedoeld om projecten uit te 
eren waarvan door de Oost-Europese partners is aangegeven 

^at deze zijn afgestemd op een urgente behoefte in het desbe- 
affende land. Alleen projecten waarvan de voorbereiding voi
d's is afgerond kunnen worden gehonoreerd. De selectie is heel 

. a3r, de aanvraagronde van september 1990 bevatte 85 pro- 
^teoorstellen waarvan er negen uiteindelijk zijn goedgekeurd.

faf heden kunnen voorstellen ‘on a rolling basis' via Bureau 
. 'tenland worden ingediend. Informatie: Han Aarts (vanaf 10 
acember 1990).

l^j^landse studiebeurzen
Dat kader van de zogenaamde Culturele Akkoorden die de 

k aertendse overheid met zo’n veertig landen heeft gesloten, is 
Uit k°Or laatstejaars studenten en afgestudeerden (max. 35 jaar) 
ia ï Hoger onderwijs mogelijk voor langere perioden (tot één 

r) onderzoek te doen of onderwijs te volgen. Deze beurzen 
'h Schreven in het boekje 'Beurzen voor studie en onderzoek 

buitenland 1991/1992', hetgeen bij Bureau Buitenland 
grkr'jgbaar is. Deze beurzen gelden niet voor Amerika, Groot- 

~annië en China. Informatie: Ina Engelen.

$..rei9n Medical Graduate Examination in the Medical 
Q^tences (FMGEMS) and ECFMG English Test
I neeskunde Studenten die de FMGEMS met goed gevolg af- 
tçu"ef, voldoen aan de eisen die worden gesteld om toegelaten 
in « Orc*en aan Amerikaanse medische instituten. Deze test wordt 

merika goed gewaardeerd. Informatie: Ina Engelen.

n,n9stijden
vrj. Spreekuur voor studenten wordt gehouden op woensdag- en 

tochtend van 09.00 - 11.30 uur in de Studiè-infotheek van 

Studentenzaken, Oud-Gouvernement, ingang Lenculenstraat, 
kamernr. 0311.

STUDENT EN ZAKEN

Attentie !!!
Het studentendecanaat, de studie-infotheek en de centrale stu
dentenadministratie zijn in de kerst- en nieuwjaarsweken geslo
ten van 24 december 1990 tot en met 6 januari 1991.
Het Steunpunt Studiefinanciering is gesloten van 24 december 
1990 tot en met 1 januari 1991.

Studentendecanen
Open spreekuur studentendecanen: di. + do. 14.00-16.00 uur, wo. 
17.00-19.00 uur. Bou3, k. 0310B. Tel.spreekuur ma. t/m vr. 13.30- 
14.00 uur, tel. 887354 (ook voor afspraken).

Studie-infotheek: Openingstijden: ma., di., do., 14.00-16.30 uur, 
wo. 16.00-19.00 uur en vr. 09.00-12.00 uur. Len.26, k. 0311, tel. 
887351.
Aanwezig: de nieuwe beroepenalmanak van Elsevier.

Steunpunt Studiefinanciering
Openingstijden: ma. t/m vr. 09.00-12.00 uur en 14.00-16.00 uur, 
tel. 06- 3212151, Len.26.

Centrale Studentenadministratie
Attentie:
Op 23 november + 3 en 4 december a.s. is de Centrale Studente
nadministratie de gehele dag gesloten.
Openingstijden telefoon en balie: Tot nader order, gelden voor de 
Centrale Studentenadministratie de volgende gewijzigde ope
ningstijden: ma. t/m. do. 14.00-16.00 u. en vr. 09.00-12.00 u. 
Len.26, Tel.887979.

Werving nieuw INKOM-team
Zie personeelsadvertenties

Cursus Studiefinanciering
Vr. 14 dec. wordt door het Interuniversitair Studenten Overleg 
(ISO) van 14.00-21.30 een regionale cursus studiefinanciering 
gegeven op de universiteit van Tilburg. De cursus is bedoeld voor 
plaatselijke student-bestuurders, actieve leden van 
studenten(belangenbehartigings)-organisatiesen voorstudenten 
met belangstelling. Doel: het verschaffen van beter inzicht in de 
materie en studenten in staat stellen medestudenten met de 
eerste problemen te helpen. Na afloop gelegenheid iets te drin
ken. Info/inschrijven: T. v.d. Molen, tel. 030-870889 of W. Schef- 
frahn, tel. 013-357889.

Agenda Tafelstraat 13
Ma. 26 nov. 20.00 u. "Mythe en Bewustzijn"
Ma. 26 nov. 20.00 u. Droomgroep
Di. 27 nov. Excursie Temenos, vertrek 15.51 u. met bus lijn 54 
vanaf station. Aankomst ± 16.30 u. + 17.00 u. zal Temenosmede
werker P. Kragtwijk met ons praten over het centrum en Zen. Om 
18.30 u. Zenmeditatie. Opgeven: tel. Tafelstr.13, tel. 215651.
Wo. 28 nov. 20.00 u. Filosofiegroep rondE. Levinas
Wo. 28 nov. 20.00 u. Lijfwerkgroep

AEGEE Maastricht
23-25 nov. Agora Bonn
24 nov. Excursie naar Brussel (o.a. naar Mini-Europa)
4-6 dec. TEAM '90, the European Academie Manager; Milaan.
7-9 dec. Congres Mannheim: Culture
Elke 1e di. van de maand: Social Evening Tafelstraat 13 (ont
moeting met buitenl.studenten). Elke di.: ledenborrel in "De 
Kroeg".
Info, inschrijving: K. 2.033, Zw.4, dag. van 11.30-12.30 u. Tel. 
887071 of 257038 (Erik).

Agenda SIB-Maastricht
Wijziging: De lokatie van de ledenborrel is m.i.v. 15-11-90 ge
wijzigd. Nieuwe lokatie: Café van Sloun, Ts. 3. Het blijft elke eerste 
en derde donderdag vanaf 21.00 uur.
12 dec. Thema-middag NMB-postbank te Amsterdam. 2 Lezingen 
inz. toekomst van het kapitalisme in Oost-Europa, (lunch en 
rondleiding door "NMB-kasteel"). Slechts toegankelijk voor SIB- 
leden, inschrijven noodzakelijk. Snel! Deelname gratis.
Informatie inz. activiteiten SIB: schrift. Postbus 616, 6200 MD 
Maastricht, Tel. M. Sweers, 253495 of W. v.d. Werf.

KOKO-agenda
Di. 27 nov. Almanak-uitreiking '89-'9O
Di. 27 nov. 20.30-22.30 u. Video "Die hard 1 "ƒ.1,50
Wo. 28 nov. TOC gezellige winteravond
Di. 4 dec. 20.30-22.30 u. Video "Theo en Thea" ƒ.1,50
Wo. 5 dec. Pakjesavond Sinterklaas op de kroeg
Do. 6 dec. Verenigingsdiscussie eerstejaarsfeest
Di. 11 dec. 20.30-22.30 u. Video "Steel Magnolia" ƒ.1,50
Wo. 12 dec. A.L.V. Bestuurswisseling!

STUDIUM GENERALE

Vernieuwers van de muziek: Debussy
In deze cyclus spreekt di. 27 nov. M. Flothuis over de componist 

Claude Debussy (1862-1918). Deze schreef eens: 'Ik wil mijn in
nerlijke landschap bezingen met de simpele ongekunsteldheid 
van een kind’. Volgens Debussy stonden de bestaande technieken 
een dergelijke manier van uitdrukken in de weg. Debussy liet 
daarom de traditionele tonaliteit los, ontwikkelde een nieuwe 
ritmische complexiteit en erkende kleur als een wezenlijk aspect 
van de muziek. Flothuis behandelt deze vernieuwende aspecten 
en gaat in op de algemene kenmerken van het impressionisme in 
relatie tot de muziek van Debussy. Daarnaast schetst hij de cul
turele situatie in Parijs aan het begin van deze eeuw waarbij ook 
het werk van andere 'Franse' componisten zoals Satie en Ravel ter 
sprake komt.

In aansluiting op deze lezing zijn er do. 29 nov. bij Intropodium 
(Stedelijke Muziekschool, St. Maartenspoort 2,20.30 uur, toegang 
ƒ.5,-) muziekuitvoeringen te beluisteren van o.a. Debussy, Ravel 
en Satie.

In een bezield verband: Nijhoff
De laatste avond van het programma 'In een bezield verband', 
wo. 28 nov., is gewijd aan het werk van de dichter Martinus 
Nijhoff. Sprekers zijn prof. dr. Th. de Boer (Universiteit van Am
sterdam) en drs. G. Steunebrink (K.U. Nijmegen).
In zijn lezing gaat Theo de Boer in op de zoektocht van Martinus 
Nijhoff naar een aardse vorm van het Christendom. Hij stelt dat de 
vermeende breuk met het Christendom in het oeuvre van Nijhoff 
eigenlijk een breuk met het Neoplatonisme is. De titel van zijn 
lezing, 'Twee overzijden worden weer buren', geeft aan dat 
Nijhoff in zijn visie geen afstand neemt van de religie.
Informatie: Bureau Studium generale, tel. 887541.

LV&S

Mountainbike
Zij, die intersse hebben in een cursus ATB, kunnen contact opne
men met A. Jeukendrup, tel. 623386. Kosten ƒ.30,- inclus.huur 
ATB.

Nachtzaalhockey-tournooi
Wo. 16 jan. '91 zal voor de 2e keer het nachtzaalhockey-tournooi 
worden gehouden in sporthal Randwijck. Er is plaats voor 12 teams 
van minimaal 8 en maximaal 10 personen (met een minimum van 
4 dames per team). Het tournooi begint op woensdagavond om 
22.00 u. en wordt donderdagochtend rond 06.00 u. afgesloten 
met een grandioos ontbijt. Kosten ƒ.10,- voor sportkaarthouders, 
anderen betalen ƒ.15,- (inclus, ontbijt). Inschrijven voor 21 dec. a.s. 
bij buro LV&S.

Tennistournoor RL 1990 (medewerkers)
Tennisliefhebbers opgelet! Zaterdagavond 22 dec. a.s. orga
niseert buro LV&S het jaarlijkse tennistournooi voor medewerkers 
in Tenniscentrum Dousberg. Kosten ƒ .5,-voor sportkaarthouders, 
anderen betalen ƒ. 10,-. Informatie en/of inschrijven bij buro LV&S.

Uitslag basketbaltournooi
M.b.t. het gehouden basketbaltournooi op 6 nov. j.l. volgt hier de 
uitslag:
1. Bim bam bom; 2. Team II; 3. Veni vidi vici; 4. Vrijthof

Verkoop T-shirts/sweaters/rugzakken
Bij buro LV&S zijn T-shirts voor ƒ.20,- en sweaters voor ƒ.35,- in 
diverse kleuren en maten te koop met RL-opdruk. Rugzakken zijn 
verkrijgbaar voor ƒ.19,50

Weerbaarheidscursus
Buro LV&S organiseert i.s.m. de opleiding voor Toerisme (MTRO) 
een cursus "mentale en fysieke weerbaarheid" voor vrouwen en 
mannen o.l.v. Th. Besjes. Aanvang cursus di. 15 jan. a.s. van 15.00- 
16.30 u. in de gymzaal MTRO, Pres. Rooseveltlaan 101. Cursusduur: 
8 lessen van 1,5 uur + terugkomuur na de cursus. Kosten ƒ.12,50 
voor sportkaarthouders. Inschrijven bij buro LV&S.

Lagakari (lokatie d'n Avanceur)
Do. 6 dec. Pakjesavond
Do. 10 jan. Nieuwjaarsborrel

GENEESKUNDE

Buro Onderwijs
Keuzeblok 4.4 (Orthopedie, Anatomie, Skillslab) 22-1 t/m 8-3-91 
"de wervelkolom, de onderste extremiteit en schoudergordel". In 
dit keuzeblok worden studenten in de gelegenheid gesteld om 
kennis op te doen en inzicht te verwerven in de normale en 
pathologische bouw en functie van de wervelkolom, de onderste 
extremiteit en de schoudergordel en tezamen met de opgedane 
ervaring in vaardigheid van het onderzoek van deze regiones 
kennis en inzicht te toetsen aan casus en patiënten. Door een 
aantal inhoudsdesdkundigen (voor de normale bouw en functie 
een anatoom, voor de pathologie een orthopedisch chirurg en 
voor de onderzoeksvaardigheden een skillslabmedewerker) 
worden de volgende thema's gepresenteerd: de wervelkolom, het 
heupgewricht, het kniegewricht, de voet en enkelgewrichten, en 
de schoudergordel. Deze onderwerpen kunnen worden bestu
deerd m.b.v. een aantal seminars, zelfstudie, snijzaalpreparaten, 
anatomie in vivo, skillslabtraining en patientenonderzoek. De 
zesde week wordt gebruikt voor afronding van de studie en
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formatieve evaluatie. Het keuzeblok biedt plaats aan maximaal 25 
studenten. Opgave dient te geschieden voor 11/1/91 bij het se
cretariaat van de vakgroep Anatomie/Embryologie (tst. 557). 
Plaatsing geschiedt op volgorde van aanmelding onder het motto: 
"vol is vol ". Het rooster van het blok wordt toegezonden naar het 
door de student opgegeven adres een week voor aanvang van het 
blok.
H. van Mameren (vakgroep Anatomie/Embryologie), J. Verhaar 
(vakgroep Orthopedie), M. Boumans (Skillslab).

Lezing FISEM
Tropische interesse gevraagd! In het kader van het extracurricu- 
laire blok "Gezondheidszorg in de derde wereld" organiseert 
FISEM iedere maand een lezing die gegeven zal worden door een 
deskundig iemand die zelf in de tropen geweest is. Iedere maand 
wordt een ander aspect m.b.t. de gezondheidszorg in de derde 
wereld belicht. De lezingen zijn voor iedereen vrij toegankelijk en 
vinden steeds plaats in het auditorium van Randwijck van 14.00- 
16.00 uur.
Onderwerp op 28 november: Water, sanitatie en hygiëne.

Doctoraal borrel
Na de doctoraal-uitreiking dd 22 november om 14.00 uur in de 
aula van het Jezuitenklooster (Ts53) bestaat de mogelijkheid voor 
deze aanstaande co-schappers samen met familie, vrienden en 
bekenden een borrel te komen drinken in de Clinique. Deze 
ruimte, Platielstraat 9a, wordt ter beschikking gesteld door MFV 
Reflex. Bij deze feliciteert de Faculteitsvereniging deze studenten 
met het behaalde resultaat en wenst hen veel succes met de 2e 
fase.

Lezingen Reflex
Op donderdag 29 november organiseert de subcommissie Klini
sche Lezingen een klinische lezing. Namens de vakgroep Immu
nologie zal prof.dr. P.J.C. van Breda Vriesman als spreker optreden. 
De titel van de lezing is: "Een patient met doofheid, slecht
ziendheid en braken; een algemeen immunologisch lijden?" De 
lezing vindt zoals gewoonlijk plaats in de colloquiumzaal Rand- 
wyck 0.124, Debyeplein 1. Tijdstip: 17-18 uur. Info: tel. 882213, 
vragen naar Pien of Harry.

frequente uithuizigheid kan ook een briefje worden gestuurd;

Wetenschapswinkel
Ten behoeve van de afdeling Personeel en Organisatie van een 
overheidsinstelling zoekt de Wetenschapswinkel een student (BB 
of GVO), die zijn afstudeerstage wil wijden aan een ziektever- 
zuimonderzoek binnen een bepaalde afdeling van deze instelling. 
Periode: jan. - mei 1991. Facultaire begeleiding: is toegezegd. 
Inlichtingen: Jo Haesen, Wetenschapswinkel, Looiersgracht 14, 
tel. 887120.

Biologische Gezondheidkunde
De wetenschapswinkel zoekt een student die een literatuurstudie 
wil verrichten naar de gezondheids- en milieurisico's van de 
industriële toepassing van DNA-recombinant technieken.
De gedachten gaan uit naar een student milieugezondheidkunde 
of biologische gezondheidkunde. Het onderzoek kan fungeren 
als jaarwerkstuk. Geboden wordt: onkostenvergoeding; organi
satorische en administratieve ondersteuning; inhoudelijke bege
leiding en een stimulerend werkklimaat. Inl.: Marleen Hertoghs, 
Wetenschapswinkel, Looiersgracht 14, tel. 887529/7120H. Meyer 
(Genetica), B.M.C., kamer 1.508, tel. 888685,je wordt dan terugge
beld)
De wetenschapswinkel zoekt een student of afgestudeerde in de 
biologische gezondheidskunde met milieu-oriëntatie, die een 
onderzoek wil verrichten naar de gezondheidsrisico's van de 
emissies van ENCI BV in de omliggende woonkernen. Het onder
zoek zal minimaal 3 maanden in beslag nemen. Geboden wordt: 
vrijwilligersvergoeding, inhoudelijke begeleiding, organisatori
sche ondersteuning en een stimulerend werkklimaat. Inl: Marleen 
Hertoghs, wetenschapswinkel, looiersgracht 14, tel: 887529 of Jos 
Kleinjans, BMC k: 1.652, tel: 888610

Werkgroep activiteiten VBGGK
Wij zoeken, liefst tweede jaars, GGK-studenten die zich in willen 
zetten om nieuwe activiteiten te bedenken en te organiseren. 
Inf.bel.: Mirjam 887052 of 250694 na 18.00 u. en Bart 250579.

Postvakjes
Alle postvakjes van de FdGW-studenten moeten uiterlijk vrijdag 
23 nov.leeg zijn i.v.m. herindeling van de postvakjes.

scriptie is mogelijk. De voorkeur gaat uit naar studenten die het 
blok Strategisch Management en mogelijk ook het blok Con- 
currentieanalyse hebben voltooid. De stage zal worden begeleid 
door Prof. dr. H. Schreuder, bij wie ook nadere inlichtingen te 
verkrijgen zijn. Aanmelden via: Mw. Mieke van Zutphen, Secre
tariaat BE-Organisatie, kamer 2065, Tst 53), Tel. 888129

HADES,
Algemeen Economische Studievereniging, organiseert op maan
dag 26.11 a.s. om 11.00 uur in kamer 1.090 een lezing door Dr. T. 
Ziesemer over: de Golf-krisis, de Duitse eenheid en de ontwikke
lingslanden.

In het kader van het 200-jarig bestaan 
van de Stadsschouwburg in Maastricht is 

nu ook onze bonbon als beste 
geselecteerd

Chocolatier

De vermaarde pralines 
van Maastricht

Wycker Brugstraat 55, 
Maastricht

GEZONDHEIDSWETENSCHAPPEN

Lustrumcongres
Personen die zich hebben aangemeld voor het lustrumcongres op 
29 november a.s. ontvangen geen bevestiging van hun aanmel
ding. Deelnemers aan het congres kunnen zich om 9.00 uur 
melden aan de balie bij het MECC.

Drie buitenlandse stages
In het kader van het Healthy Cities Project van de Wereldge
zondheidsorganisatie zijn een drietal stage-plaatsen voor GVO/ 
BB/TGW-studenten beschikbaar gekomen:
1. In het kader van een 'Communications Strategy' bij de pro
jectleiding op het Europees hoofdkantoor van de WHO kan een 
stageaire geplaatst worden per 1 februari 1991, en een per 1 juli 
1991. De stageaires zullen zich moeten bezighouden met follow
up studies van onderzoeken die dit jaar door twee RL-studenten 
zijn verricht. De eerste stage betreft opzet en uitwerking van 
communicatie-kanalen om in informatie-behoefte van Europese 
Healthy Cities te voorzien, de tweede zal zich bezighouden met 
een evaluatie van uitkomsten van de eerste drie onderzoeken.
2. Camden/Bloomsbury is een Londense 'borough' (wijk) die als 
een van de vier Britse steden in het WHO-project meedraait. In 
overleg met de plaatselijke coordinator van het project kunnen 
verschillende onderzoeks-projecten worden ontwikkeld. Aanvang 
van de stage in overleg met RL-begeleidster en de projectleiding 
in Camden/Bloomsbury.
Opgave en informatie: Evelyne de Leeuw, vakgroep Gezond- 
heidsethiek en Wijsbegeerte, Elizabethhuis, tel. 888767 (vanwege

Lustrum FdGW
I.v.m. 10 jaar Gezondheidswetenschappen zijn het Faculteitsbu
reau en Bureau Onderwijs GW donderdag 29 nov. de hele dag 
gesloten.

ECONOMIE

Toch leuk die 
PrinterKlaastyd

Lc

Individuele Uitdraai Voortgangstoetsen
Uiterlijk tot 1.1.1991 kunnen studenten hun individuele uitdraai 
van de Voortgangstoetsen 89.4 van 3.7.1990 en 90.1 van 21.9.1990 
op vertoon van hun collegekaart afhalen bij de Onderwijsbalie op 
de 3e etage tijdens de normale openingstijden.

Tweedejaarsscriptie 1990/'91
Vanaf 1.1.1991 zal de aanvullende literatuur ten behoeve van de 
tweedejaarsscriptie (uiterlijke inleverdatum 1.2.1991) uitsluitend 
nog ter inzage liggen in het Studielandschap en dus niet meer bij 
de Onderwijsbalie op de 3e etage.

Stageplaatsen Consultancy/Strategie
Er zijn twee stageplaatsen beschikbaar voor studenten met be
langstelling voor consultancy en strategische vraagstukken.
Het betreft een projekt bij het Bureau Leyer & Weerstra, Mana
gement Consultants te Amsterdam. Doel van het projekt is om een 
nieuw instrument voor acquisitie en strategische advisering uit te 
testen bij een grote groep ondernemers uit het middelgrote 
bedrijfsleven. Het projekt loopt vanaf 1.1.1991 en zal zo'n 4 
maanden in beslag nemen. Combinatie met het schrijven van een
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Dé Universitaire PC-Shop
wij hoeven er immers niet aan te verdienen!

PC-Shop, Looiersgracht 12-14, Maastricht 
043-887564

VOOR SNEUE STUDENTEN
Commodore
PC 10IÜ/PC 20III
Specifikaties:
• processor Intel 8088-1
• werkgeheugen 640 Kb
• MS DOS 3.3, GWBasic
• Monochroom of CGA kleurenscherm
• PC 10-111 twee diskettestations 

naar keuze 3.5" (720 Kb) en/of 
5.25" (360 Kb)

• PC 20-111 één diskettestation 
3.5" (720 Kb) of 5.25" (360 Kb)

• 20 Mb vaste schijf

VGA* 
Naar keuze 3.5" (1,44 Mb) • 

of 5.25" (1,2 Mb) diskettestation 
20 Mb vaste schijf*

Commodore 
PC 35-111

Specifikaties: 
processor Intel 80286 • 

werkgeheugen 1Mb* 
MS DOS 3.3, GWBasic* 

Monochroom of kleurenscherm •

Vanaf 19 november 1990 
tot en met 15 december 
1990 is bij de PC-Shop 
extra voordeel te behalen 
voor snelle studenten.

S H 0

Commodore pc asm 2895,~
Looiersgracht 12-14 
6211JK Maastricht 
Telefoon: 043-887564 
Telefax =043-211828
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Dr. T.

^Locals in Simera
I n aalerie Simera exposeren - in het 

kader van de reeks 'Locals' - tot twee februari in totaal zeven
Ur|stenaars uit Maastricht en omgeving. Zij zijn een selectie uit 

■^ta honderdvijftig exposanten van het kunstenaarsinitiatief 
er-I.O. De reeks 'Locals' wordt gepresenteerd ter markering van 
e nieuwe, wat onzekere tijd, die Ver.l.O. ingaat met de sloop van 
ün Presentatieruimte: de oude MDGO-school aan de Herbenus- 
raat- Afgelopen zaterdag werd 'Locals' geopend met werk van 

suDevens en Kees ®arten-
Middags voor de opening ging ik een kijkje nemen in de galerie. 
®erst® instantie dacht ik dat ik te vroeg was gekomen, en dat van 
*e|e kunstwerken alleen nog maar de lijsten waren opgehan- 

•en. pas van dichtbij zag ik dat er wel degelijk enkele lijnen op 
aPier stonden, zo licht van kleur, dat ze alleen zichtbaar worden 

Or met de neus bovenop het schilderij te gaan staan. Aan Dré 
I vens - maker van het kunstwerk - de vraag of dit te wijten was 

n de lichtinval of mijn ogen. Geen van beiden bleek waar. De 
I “'est vindt dat de kijker toch ook wat moeite mag doen, na alle 

®eite die hij er zelf in heeft gestoken. Volgens Devens ligt de 
L ■'tergrond van zijn werken in de wiskundige sfeer. De lijnen zijn 

n Weergave van bepaalde wiskundige formules, die wisselen 
ç ‘zijn stemmingen. Hij gaat uit van een soort minimalisme; met 
Lƒ* minimum aan lijnen en kleuren probeert hij telkens iets 
L ders van een "blad" (tekening) te maken.
Lj Werk van Kees Barten bestaat uit combinaties van telkens 
. ee schilderijen. Bij de eerste combinatie leek één schilderij 

-—v°ltooid: glasplaat en lijst ontbraken, en de kanten moesten 
— Wat worden bijgewerkt. Volgens de kunstenaar een welbe- 

ifi keuze, met als doel om het contrast tussen de twee schilde-
■ LVan de combinatie goed uit te ,aten komen. Drie andere
■ ta r*en van Barten hebben de donkere aardkleuren gemeen maar

in grootte en mate van reliëf. Barten wil met deze 
Hl I ''derwerken "een andere werkelijkheid" weergeven. Volgens 
H| le|Jlnstenaar moeten we het vergelijken met een foto van een 

. ^w. in feite geeft een foto de werkelijkheid vertekend weer;
®e*>ouw is ineens veel kleiner, vaak anders van kleur en 

jreed'rnensionaal. Bij zijn schilderijen probeert de artiest "de 
ens tussen een wezenlijk beeld en iets compleet abstracts" te 

aderen. Het werk van Barten behoort min of meer tot het00

00

00
Muziek uit Bethlehem

Het idee is van beeldhouwster Lidy Hoevaer. In de voormalige 
Sphinx-villa naast Hotel Maastricht organiseerde ze in 1988 enkele 
muzikale geberurtenissen temidden van haar eigen werken. Ze is nu 
voorzitster van de Stichting Muziekatelier, inmiddels toe aan het 
dertiende concert, zondag 25 november in een nieuwe locatie: 
kasteel Bethlehem.

•a^.^bten aan een bijzondere omgeving,” aldus de secretaris 

* sticbt'n9- d® heer I- Szénéssy, “dat geeft het geheel extra

tleri. h®el bestaat bij deze gelegenheid met name uit een schil- 
ntento°nstelling van Karin Eyck-Meyer, de 89-jarige wedu- 

fil^ art Charles Eyck. Over het leven van deze schilder is in 1983 een 
st6||.^ert1aakt, die zondagmiddag bij de opening van de tentoon- 
dç 'n9 wordt vertoond. Daaraan voorafgaand is er een recital van 
0r»çj ederlandse concertpianiste Andreia van Schaick. Ze speelt 
Müser andere de Schilderijententoonstelling van de Rus Modest 
die b-r9Sky’ Deze comP°siti® bestaat uit een serie pianostukjes 
fair11 Ve'en zeer sterk op de visuele fantasie werkt. Mussorgsky 

e' bet stuk als herinnering aan de schilder Hartman die in 
°*erleed.

OnJ,erscbillend® onderdelen van het programma zitten dus vol 

9® verwijzingen. De Nederlands-Belgische componist 
grj^^Häbrechts, werkend in Maastricht, zal bovendien het pro- 
Ohdp1?3 aan elkaar praten. Volgens Szénéssy doet hij dat "op zeer 
Over [houdende wijze". Lambrechts schreef de muziek bij de film 
5r9ve |arles Eyck’
biet e rucbtbaarheid heeft de Stichting Muziekateliertot nu toe 
tr^ 9e9even aan haar activiteiten. Mond-tot-mond reclame 
den jj e een vaste kern van bezoekers en wat ook niet te versma-

' e®n aantal betrouwbare sponsors. Entree wordt er zondag- 
dan ook niet geheven en men wordt volledig vrij gelaten 

het p- °°9te van de vrijwillige bijdrage die gewoontegetrouw aan 
van de dag wordt gevraagd. Dit soort vrijwillige hande- 

sfe6r, Scbijnenn trouwens zelden in een werkelijk ongedwongen 
*ünnen plaatsvinden.

'Locals'-exposant Dré Devens (foto Franco Gori)

materialisme. Hij maakt veel gebruik van teer, grafiet en ijzerme- 
nie.
De expositie sprak mij in het geheel niet aan. Voor mij is kunst iets 
dat de zintuigen moet strelen, en dat gebeurde hier niet. Hoe 
subjectief dit oordeel is, werd duidelijk toen ik aan een andere 
bezoekster haar mening over een bepaald kunstwerk vroeg. Zij 
zocht er in gedachten al een plaatsje voor in haar huiskamer.

'Locals': Dré Devens en Kees Barten (17 november t/m 8 decem
ber), Rudy Beerens en Jan Hölscher (15 december tlm 5 januari), 
Han Rameckers, Monique Prévoo en Jef Roeselers (12 januari t/m 
2 februari.) Galerie Simera, Bogaardenstr. 40b, wo. t/m za. van 
13.30 tot 18.00 uur.

José Mathijssen

"Maar zeker is het ongedwongen," protesteert Szénéssy, "en 
zoiets als voorgeschreven kleding is ook onzin. Iedereen is wel
kom. Er kómen ook altijd allerlei soorten mensen."
Twee voorwaarden zijn er wel: even telefonisch reserveren in 
verband met het beperkte aantal plaatsen (Szénéssy, 043 - 47346S) 
en op tijd komen. Op zondag 25 november, precies om 16.00 uur 
begint Andreia van Schaick haar recital. Kasteel Bethlehem is te 
vinden in Limmel. In het dagelijks leven bevindt zich daar de 
Hogere Hotelschool.

Geert Dekker

Universiteitsorkest

Het in 1978 opgerichte Universiteitsorkest, inmiddels - in 
bijna voltallige symfonie’-bezetting, treedt binnenkort weer 

op. Dit keer in samenwerking met de Capella Sancti Servati, sinds 
de oprichting in 1874 het vaste koor van de Basiliek van St. Servaas. 
Peter Serpenti, al vijfentwintig jaar dirigent en muzikaal leider van 
het koor, dirigeert sinds 1988 óók het orkest. Tijdens de twee 
gezamelijke concerten wordt werk uitgevoerd van Gabrieli (O 
Magnum Mysterium; Canzon Duodecimi) en Berlioz (L'Enfance du 
Christ). De eerste uitvoering vindt plaats op zondag 9 december 
om 15.00 uur: Parochiekerk Onze Lieve Vrouwe van de Zeven 
Smarten in Helden-Panningen. De tweede uitvoering vindt plaats 
in de Annakerk in Maastricht om 20.30 uur. Toegang ƒ.12,50. CJP/ 
pas 65+ ƒ.10,-, kaarten aan de zaal.
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Agenda
vrijdag 23 november 

Internationaal Poppentheater Festival, Chinese groep Nanchung 
poppentheater Sechuan, Stadsschouwburg, 20.00

Barok Concert, Tatsuya Mochizuki, Lou Zeekaf, e.a., 
Cellebroederskapel Maastricht, 20.15

Roof, Theatergroep Het Vervolg, Zaal Het Vervolg, 20.30 
De minnaar, Theatergroep Het Herstel, Löss Theater, 20.30 

Kütcben uit Heilbronn, Kruis van Bourgondië, 
Hoogfrankrijk, 20.30

Ik wil een beest in mijn bed, cabaretier André Manuel, 
Theatercafé, 23-00

zaterdag 24 november 
Internationaal Poppentheater Festival, Nederlandse groep 

Theater Poging, Stadsschouwburg, 20.00
Limburgs Symphonie Orkest, werken van Wagner en Mahler, 

Staargebouw, 20.00
Roof, Theatergroep Het Vervolg, Zaal Het Vervolg, 20.30 

De minnaar, Theatergroep Het Herstel, Löss Theater, 20.30 
Kütcben uit Heilbronn, Kruis van Bourgondië, 

Hoogfrankrijk, 20.30
Ik wil een beest in mijn bed, cabaretier André Manuel, 

Theatercafé, 23-00

zondag 25 november
Internationaal Poppentheater Festival, indonesische speler

Atmaja bin Manta, Zaal Toneelacademie, 14.30 
Roof Theatergroep Het Vervolg, Zaal Het Vervolg, 20.30 
Internationaal Poppentheater Festival, Indiase groep 

Yakshagana marionetten, Stadsschouwburg, 20.30

maandag 26 november 
Internationaal Poppentheater Festival, Franse groep Theatre du 

Petit Miroir, Stadsschouwburg, 20.00

/ dinsdag 27 november
Kütcben uit Heilbronn, Kruis van Bourgondië, 

Hoogfrankrijk, 20.30

woensdag 28 november
Lunchconcert, Duo Stordbak, Redoute, 12.30 

Casanova, Toneelgroep de Tijd, Stadsschouwburg, 20.00 
Kütcben uit Heilbronn, Kruis van Bourgondië, 

Hoogfrankrijk, 20.30

donderdag 29 november 
Mozart, Studio Peer, Stadsschouwburg, 20.00 

Studium Generale, concert rond vernieuwers van de muziek, 
Intropodium, 20.30

Kütcben uit Heilbronn, Kruis van Bourgondië, 
Hoogfrankrijk, 20.30

Exposities
Jan Montijn, etsen, akwarellen enjohn Croonenberg, sculpturen, 

Galerie F AH, Brusselsestraat 80,
Maastricht, 19 okt. t/m 26 nov., vr t/m zo 13-17 

Didier Vermeiren. Bonnefantenmuseum, Dominikanerplein 5, 
Maastricht, 25 sept, t/m 10 febr., di t/m vr 10-17, 

za, zo en feestdagen 11-17
Oermensen in Nederland. Belvedere: leven in de oude steentijd, 

Bonnefantenmuseum, Dominikanerplein 5, Maastricht, 7 okt. t/m 20 
jan., di t/m vr 10-17, za, zo en feestdagen 11-17

Elie Noiret, beeldhouwwerk enArend Grit, collages, “de witte roof', 
Tongerseplein 2A, Maastricht, 29 sept, t/m 15 dec. Ma t/m vr 9-17.

Leo Meijs, foto-expositie, galerie boven Kunsthandel Felix, Wycker 
Brugstraat 16, Maastricht, 29 okt. t/m 1 dec. Ma 13-18;

di t/m za 9-18
Kick op keramiek in veel toonaarden, Galerie de Sauveur, 

Dorpstraat 119-21, Ulestraten, 17 nov. t/m 4 dec. Do t/m zo 14-17 
Marco Juriën, sculpturen en grafiek, Schuwirth & van Noorden, 
Rechtstraat 64, Maastricht, 10 nov. t/m 15 dec. Do t/m za 14-18

Ger Lataster, grafiek, Galerie La Dependance, O.L. Vrouweplein 24, 
Maastricht, 18 nov. t/m 21 dec. Do t/m zo 12-17.30

Dre Devens, Kees Barten, locals, Simera, Bogaardenstraat 40B, 
Maastricht, 17 nov. t/m 8 dec. Wo t/m za 13-30-18.00

Jack Poell, beelden in brons en terracotta, De Keerder Kunstkamer, 
Kerkstraat 10, Cadier en Keer, zo 25 nov. t/m 31 dec. Vrt/m zo 13-18 

Will Eggen. schilderijen en Math van Kampen, beelden, 24 nov. 
t/m 29 dec. Di t/m za 13-30-1730

John Lennon art Exhibition, Hanenhof Geleen, 24 nov. t/m 16 dec. 
Dag. 16-20

Film 
Speelweek 23 t/m 29 nov.

Filmhuis Lumière, Bogaardenstraat 40b

Roger and Me, 20.00 
Herinneringen aan bet Gele Huis, 21.00 

The cook, the thief, bis wife and her lover, 22.00

t Cinema Palace, Wyckerbrugstr. 1

Ghost, dag. om 18.00 en 21.00 en za ook om 14.30 
Pretty woman, dag. 18.150 en 21.15 

Dick Tracy, za en zo om 14.30
Family-business, dag. om 18.00 en 21.30

Mabi, Kleine Gracht 24A

Problem Child, vr t/m zo 14.30, 18.45 en 21.15. Ma t/m do 21.00. 
Wo 14.30 en 21.00

The last island, vr t/m zo 18.30 en 21.15. Ma t/m do 21.00Die 
Presumed Innocent, vr t/m zo 14.30, 18,30 en 21.15. Ma t/m do 

21.00. Wo 14.30 en 21.00
Ford Fairlane, vr t/m zo 14.30, 18.30 en 21.00. Ma t/m do 21.00. 

Wo 14.30 en 21.00
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Potplant
Maastricht excentrisch: Academie 
van Bouwkunst moet sluiten

Ik moest laatst een voordracht houden in 
Belgenland.
Dat is altijd leuk. De Belgische academische 
cultuur heeft lollige kanten. Aan de ene kant 
barst het er van de domoren. Dat komt 
omdat er veel minder geld naar belangrijke 
dingen gaat (het budget voor AIDS- 
bestrijding en -onderzoek bedraagt nog geen 
procent van wat we er in Nederland aan 
uitgeven...). Aan de andere kant bestaat er 
in bet land van wafel en ossewit een 
wetenschappelijke elite waar je V tegen zegt. 
Deftige mannen in donkerblauwe pakken 
die heel veel heel moeilijke woorden kunnen 
zeggen.
Ik stond dus mijn wetenschap te prediken 
tussen die types. Ik was duidelijk ‘under
dressed’. Waarom had ik dan toch geen 
mantelpak aangetrokken? Waarom had ik 
mijn pumps niet gepolijst? Waarom had ik 
geen keurige ragfijne panty om mijn 
aanvallige beentjes?
Daar stond ik dan in de trui die mijn 
moeder zo fijn voor mij gebreid had. Ik keek 
de zaal in. Zestienhonderd aandachtige 
koppies staarden mij aan. Van mijn 
voormalige baas, professor Keukenmeester, 
heb ik geleerd dat in een voordracht geen 
zin langer dan tien woorden mag zijn, en 
geen woord langer dan drie lettergrepen. Bij 
zijn lezingen frappeert hij immer het publiek 
door de volkomen heldere en inzichtelijke 
stijl.
Hopla, daar ging ik ook van jetje. Ongelovig 
vielen de kinnebakken van de luisteraars 
omlaag. ‘Dit kan haast geen wetenschap 
zijn!' borrelde in denkwolkjes uit de Vlaamse 
koppen op. Onverstoorbaar ging ik voort. 
Langzaamaan begon ik me echter toch wat 
ongemakkelijk te voelen. Gelukkig vatte de 
dagvoorzitter mijn lezing in heel veel heel 
moeilijke woorden samen. Een nomothetisch 
kader, vertelde hij, proto-pseudo-crypto. Van 
die kant had ik mijn werk nog nooit 
beschouwd, maar het klonk wel sappig. Ik 
moest die ingewikkelde woorden toch eens 
onthouden, ze kunnen functioneren als een 
soort academische wegenwacht bij tijdelijke 
hersenzwakte.
Na de ochtendsessie werd het voetvolk in een 
soort slemptent gedreven, voor worsten en 
frieten.
De slimmerikken, waartoe ik 
godezijgeprezen kennelijk ook nog toe 
behoorde, werden naar een apart zijzaaltje 
gevoerd. Het tiendelig tafelzilver blonk om de 
fraaie porseleinen borden, drie kristallen 
wijnglazen pronkten bij ieder couvert. Een 
bataljon obers stond in jacquet klaar om op 
ons af te stormen. Professor C. geleidde mij 
galant naar mijn plaats aan de 
tafelschikking en smeet mij op een fauteuil
achtige stoel. Jaja, de Belgen kennen bun 
Amy Groskamp-Ten Have nog uit het hoofd! 
Daar zat ik dan. De Chateauneuf-du-Pape 
begon al voor het voorgerecht rijkelijk te 
vloeien. Ik werd geflankeerd door C. Opeens 
realiseerde ik mij dat alle heren die ook een 
voordracht hadden moeten houden een 
Dame bij zich hadden. Als fleurige 
potplanten verlevendigden zij de ambiance. 
Verdorie, in dat geval bad ik ook wel een 
representatieve vriendin kunnen meetronen. 
Hadden wij samen de chateaubriand 
soldaat kunnen maken.
Ik trachtte een gesprek met C., maarfrau- 
professorin B. die tegenover mij zat begon te 
kwekken over mijn trui. ‘Zelfgebreid?’ vroeg 
de echtgenote van B.Jaja, en ik wendde mij 
opnieuw tot C. om te spreken over zijn 
onderzoek.
Maar zo makkelijk kwam ik niet van 
mevrouw B. af. Ze wees naar de 
tafeldecoratie en begon over zilverpoetsen, 
bloemschikken en andere belangwekkende 
academische details.
Als ik nog eens naar Belgie ga neem ik wat 
fleurige naaipatronen mee in plaats van 
reprints van mijn laatste briljante artikelen.

* Eva *

Waarom geen Nobelprijs voor haute 
cuisine?

- Dbilla Singh -

Drie commissies zijn er geweest, met namen die van Borde- 
wijks reserve!ijstje voor Bint afkomstig hadden kunnen zijn: 

Herweijer, Van Wolferen, Rijnboutt. Ze vergaderden over de 
Academies van Bouwkunst in Nederland, een stuk of zes zijn dat 
er, part-time opleidingen tot architect. Jan en alleman zijn het al 
jaren met elkaar eens dat zes teveel is, maar veel vrijwilligers om 
de eigen opleiding op te heffen, zijn er nooit geweest. "Dit kan zo 
niet langer," zal een minister van onderwijs ooit tegen zijn 
betreffende directeur hebben geschreeuwd, "dan wijs je maar 
een paar vrijwilligers aan!"
Commissies dus. De eerste, Herweijer, ondernam in 1987 een

BERICHT UIT MAASTRICHT

zogenaamde speurtocht naar kwaliteit en constateerde dat Am
sterdam en Maastricht toch wel uitstekende opleidingen verzorg
den. Als er dan een paar instituten moesten verdwijnen; die twee 
in ieder geval niet. Dat laatste werd evenwel niet met zoveel 
woorden gezegd, het ging tenslotte maar om een evaluatie
commissie.
Een nadere verkenning moest komen van Van Wolferen. Die dacht 
even na en zei in 1989: "Amsterdam moet blijven, de rest kan 
vertrekken." Dat was de verzamelde Academies iets te gortig en 
wellicht ook de minister. Gelukkig was het maar een verkennings
commissie.
Bouwkunstig Nederland moet vorige week zijn adem hebben 
ingehouden toen de eerste echte adviescommissie, Rijnboutt 
genaamd, zijn bevindingen presenteerde in een rapport met de 
titel 'De kwaliteit geconcentreerd'. Amsterdam, van het begin af 
aan onbedreigd, Rotterdam en wellicht Breda kunnen rustig 
doorademen, aldus de commissie. De Academie van Bouwkunst te 
Maastricht heeft echter, als het aan Rijnboutt ligt, dit jaar haar 
laatste lichting studenten aangenomen. Kwaliteit doet in deze 
conclusie niet ter zake, de blijvende opleidingen worden sowieso 
vernieuwd.

Echt vrolijk staan de gezichten natuurlijk niet aan de Capucijnen- 
straat. Geert Kleuren, als docent vanaf 1972 aan de Academie 
verbonden en sinds een jaar of acht adjunct-directeur, zegt echter 
het hoofd nog niet in de schoot te leggen. 'Maastricht' wil geen 
moegestreden indruk maken. Een nieuwe politieke lobby zal 
vanuit gemeente en provincie haar werk gaan doen. Want dit kan 
niet, zegt Kleuren.
"Kwaliteit is dus niet meer aan de orde bij dit advies. Ja, kwaliteit 
van de stad en de stedelijke omgeving, maar niet meer van de 
opleidingen zelf. Jarenlang hebben we hier gewerkt om het te 
krijgen zoals het nu is, hier ligt ons hart in. Dat dit met argumenten 
die volstrekt buiten dat werk omgaan tot een einde zou komen, 
is niette aanvaarden. Daar kunnen we flink nijdig om worden." 
Met de meervoudsvorm doelt Kleuren op hemzelf en directeur 
Mertens, die vrijwel vanaf de oprichting van de Academie in het 
begin van de jaren zestig bij de opleiding betrokken is. Mertens is 
op dit moment in het buitenland, maar schreef vlak voor zijn 
vertrek, mede namens het college van bestuur van de Rijkshoge- 
school Maastricht (waartoe de Academie ondertussen behoort) 
een reactie op het advies van deze derde en laatste commissie. 
Mertens behandelt een voor een de argumenten om 'Maastricht' 
op te heffen: Maastricht zou geen stedelijk knooppunt zijn zoals 
bedoeld in de vierde Rijksnota ruimtelijke ordening waar de 
commissie bij wil aansluiten; in Maastricht zouden de relaties van 
de Academie met het hogere (technisch) onderwijs onvoldoende 
zijn; Maastricht zou wat betreft spreiding en toegankelijkheid een 
ongunstige ligging hebben.
"De Rijkshogeschool Maastricht acht het eigenlijk onvoorstelbaar 
dat in 1990 een officieel rapport verschijnt dat een vernieuwde 
academie in Maastricht afwijst vanwege de "excentrische ligging 
binnen het Nederlandse grondgebied". Op geen enkele wijze 
wordt over de eigen grenzen heen gekeken, " aldus Mertens in zijn 
reactie. Waarna verwijzingen naar 1992 volgen. Realistisch?
"Ja," zegt Geert Kleuren, Duitser van geboorte en wonend in 
Aken, "in dit geval zijn die op het buitenland gerichte verwachtin
gen echt geen ongegronde voorspellingen. De steunbetuigingen 
die we tot nu toe hebben ontvangen uit Aken, Hasselt en Kaiser
slautern, zijn wat dat betreft veelbelovend. Al eerder is mij 
gebleken dat instroom van studenten uit vooral Duitsland niet 
onmogelijk is. Daar kent men geen part-time architectenoplei
ding. Vreemd is dat, nu we bedreigd worden roept iedereen 
ineens: wat hebben jullie toch een prachtige opleiding."
Ook het verwijt dat de Academie over te weinig contacten met 
andere, vooral technische onderwijsinstellingen zou beschikken, 
wordt door Kleuren droevig afgewezen. In nauwe samenwerking 
met de Academie van Bouwkunst is bijvoorbeeld afgelopen sep

tember aan de Hogeschool Heerlen een studiedifferentiatie Archi
tectuur gestart. Al eerder was er samenwerking op het gebied van 
tekenprogramma's voor de computer.

I
Niet alleen directeuren treuren. Eerstejaars Chris Rachen, als 27- 
jarige één van de jongeren, weet niet of hij drie keer per week naar 
Breda zou rijden om colleges te volgen of een tekening te laten 
beoordelen. Zoals alle studenten heeft hij een volledige baan, in 
zijn geval als interieurontwerper op een architectenbureau. Dins
dagavond van zeven tot tien kan nog, als er niet veel werk is, maar 
vrijdag moeten de ADV-uren er aan geloven: les van drie uur 's 
middags tot tien uur 's avonds. Zaterdags begint de school om half 
tien en om vier uur is het dan weekend. Nee, hij was er niet aan 
begonnen als er uren reistijd aan vast hadden gezeten. Hij had dit 
jaar toch al (nog) niet willen beginnen, maar een docent op de 
Academie Beeldende Kunsten die hij deze zomer als afgestudeerd 
interieurarchitect verliet, liet hem weten dat het dit jaar wel eens 
de laatste kans zou kunnen zijn.
Pachen krijgt in het eerste jaar gedeeltelijk een ander programma 
dan bijvoorbeeld HTS-ers die zich hebben aangemeld. Terwijl de 
'kunstzinnigen' zoals hij mechanica krijgen, mogen de 'technici' 
hun creatieve vermogens ontwikkelen. "Die zitten dan wat te 
fröbelen met houtskool," aldus Chris Pachen. Vanaf het tweede 
jaar krijgt iedereen hetzelfde lesaanbod.
De vijftien nieuwe eerstejaars kunnen hun opleiding overigens 
wel afmaken in Maastricht. Zes jaar mogen ze erover doen. Naar 
schatting vijf van de vijftien zullen ook daadwerkelijk afstuderen. 
Op de hele opleiding zitten ongeveer zestig studenten.
De hoogtijdagen waren het midden van de jaren zeventig, met 
meer dan honderd studenten. Toen was de studieduur ook nog 
onbeperkt en duurde het gemiddeld negen jaar voordat ze klaar 
waren. "De tijd die men aan de opleiding kan besteden wordt 
steeds schaarser," zegt Kleuren, "Ze groeien mee op het kantoor 
waar ze werken en die toenemende verantwoordelijkheid kost 
steeds meer tijd. Als ze af moeten studeren, kan dat nogal wat 
problemen geven. Nu de studieduur tot zes jaar beperkt is, 
worden die problemen alleen maar groter." 
Studentenaantallen of rendementscijfers hebben de opleiding 
echter nooitzoveel zorgen gebaard. Slechts een paar docenten 
zijn in vaste dienst: veel vakken of cursussen worden door gastdo
centen verzorgd, mensen uit de praktijk die meer voor hun plezier 
dan voor het geld zo nu en dan les geven.
Die hoeven dan niet ontslagen te worden als er een paar jaar wat 
minder studenten zijn.

Geert Dekker
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